
اعضای کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ١۴٠٠ به کلیات این لایحه رای دادند.
به گزارش ایسنا، در جلسه بعدازظهر دیروز سه شنبه کمیسیون  تلفیق کلیات 
لایحه بودجه به رای گذاشــته شد که با ٢٣ رای موافق، ١٩ رای مخالف و ١ 
رای ممتنع به تصویب رسید. کمیسیون  تلفیق از روز شنبه وارد بررسی کلیات 
لایحه بودجه ١۴٠٠ شده بود. پس از تصویب کلیات لایحه بودجه، کمیسیون  
تلفیق بررسی این لایحه در بخشهای درآمدی را آغاز خواهد کرد.صبح دیروز 
رییــس جمهور درباره لایحه بودجه ١۴٠٠ نامــه ای به مجلس داده بود که 
اعضای کمیسیون تلفیق در جلسه دیروز بعداز ظهر خود نامه رییس جمهور 

در مورد اصلاح بودجه  را نیز بررسی کردند.

وزرای خارجه ترکیه و روســیه بعد 
از دیدار در شهر سوچی، در نشست 
خبری مشترک حاضر شده و گفتند 
که در ایــن دیدار، درباره مســائل 
مختلفی از جمله بحران های سوریه، 
لیبی و شــرق مدیترانــه گفت وگو 
کرده انــد. چاووش اوغلــو: تحریم ها 

علیه ایران،...

 پیش بینی رسیدن شاخص بورس
 به قله های قبلی

رییسی: آمریکا را مصداق بارز 
تروریسم دولتی می دانیم

وابستگی 75 درصدی صنعت 
چاپ به مواد اولیه وارداتی

ظرفیت مخازن گاز کشور به 
۶.5 میلیارد مترمکعب می رسد

با هر رمز دوم پویا تنها یک 
تراکنش انجام می شود

جواب پیامک را ندهید مشمول 
مالیات خانه خالی می شوید

بازارهای میوه و تره بار تهران 
افزایش می یابد
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ایران و جهان

صنعت، معدن، تجارت

نفت و انرژی

بانک، بیمه، بورس

راه و شهرسازی

جامعه

 کلیات لایحه بودجه ١۴٠٠ 
تصویب شد!

 تحریم ها علیه ایران، 
غیرقانونی هستند

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 

 »حاجی فیروز« سر چهارراه 
»بابانوئل« در ویترین!
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قیمت گذاری جدید ١۸ خودرو از امروز 
بر اساس »متوسط قیمت بازار«

رئیس شورای رقابت گفت: فرمول جدید این شورا، برای قیمت گذاری 
١۸ خودرو بر اساس متوسط قیمت بازار مشخص شده که از امروز اجرایی 
می شود. به گزارش خبرگزاری تسنیم، رضا شیوا در نشست خبری افزود: 
تا دیروز همه کسانی که در قرعه کشی ثبت نام کرده اند قیمت گذاری 
خــودروی آن ها با فرمول قدیم خواهد بــود، اما از امروز ١٠ دی به بعد 
از فرمول جدید برای قیمت گذاری خودرو استفاده می شود. وی با بیان 
اینکه هر ســه ماه یکبار قیمت خودرو را از سازمان حمایت می گیریم 
اضافه کرد: از امروز ١۸ خودرو شــامل پژو پارس، پژو ٢٠7 اتومات، پژو 
٢٠7 دســتی، سمند ســورن پلاس، رانا پلاس، رانا پلاس TU 5، دنا 
پلاس توربو شارژ، دنا پلاس توبوشارژ اتومات، هایما توربو دستی، هایما 
توربو اتومات، تارا، ساینا S، کوییک، شاهین، آریا، برلیانس و چانگان بر 
اســاس متوسط قیمت بازار و بدون لحاظ تورم موجود در فرمول قبلی، 
قیمت گذاری می شود.شیوا گفت: قیمت بخشی از خودرو های پرطرفدار 
عامه مردم، بر اساس فرمول قبلی محاسبه می شود، اما آزادسازی قیمت 
زمانی اتفاق می افتد که بازار رقابتی داشــته باشیم و برای خودرو ساز ها 
رقیب دیگری در شرکت های تولید کننده وجود داشته باشد. وی با بیان 
اینکه خودروساز ها هم باید ظرفیت تولید را تا 5٠ درصد افزایش دهند 
گفت: نکته مهم فرمول قیمت گذاری بحث تولید است یعنی اگر تولید 
افزایش پیدا نکند، افزایش قیمتی نخواهیم داشت، اما اگر تولید خودرو 
افزایش یابد موضوعات مربوط به افزایش قیمت بررسی می شود ضمن 
اینکه با افزایش تولید، هزینه های تولید هم کاهش می یابد. رئیس شورای 
رقابت افزود: اکنون با یک تقاضای بالا در بازار خودرو رو به رو هستیم و 
در این بازار، دلالان و واســطه گران اضافه شده اند اکثر خریداران دلال 
هستند و قیمت غیر منصفانه ارائه می دهند، اما همه کسانی که در قرعه 
کشی شرکت می کنند دلال و واسطه گر نیستند. شیوا اضافه کرد: هم 
باید از تولید کننده و از هم مصرف کننده حمایت شــود. کســانی که 
علاقمند به سرمایه گذاری بلند روی خودرو هستند باید مراقبت باشند 
تا ببیند می توانند در زمان تحویل خودرو را به قیمت روز تحویل بگیرند 
در حالیکه هنوز خودروساز نمی داند قیمت نهایی خودرو در زمان تحویل 
چقدر است، چطور مردم این ریسک را می کنند که برای سرمایه گذاری 
خودرو ثبت نام می کنند. رئیس شورای رقابت همچنین گفت: بازار وضع 
خوب و قیمت ها رو به کاهش اســت و اطمینان داریم با افزایش تولید، 
قیمت خودرو درب کارخانه به قیمت بازار نزدیک شــود و این موضوع 
اکنون شــامل خیلی از خودرو ها شده است. باید کاری کنیم متقاضی 
واقعی در قرعه کشی شرکت کند. تا زمانی که تقاضا بالاتر از عرضه است 

باید توزیع عادلانه صورت گیرد.
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وزیر اقتصاد گفت: تاکنون قوه قضائیه درباره تخلف 
در روند واگذاری هفت تپه هیچ حکمی صادر نکرده 
اســت و حتی نماینده قوه قضائیه در شرایط فعلی 
معتقد اســت این خلع ید باید لغو شود.به گزارش 
تسنیم، فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی 
صبح دیروز با حضور در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی به سوال احمد نادری نماینده تهران و تعداد 
دیگری از نمایندگان درباره  علت اســتنکاف وزارت 
اقتصاد در خصوص خلع یــد از مالک فاقد اهلیت 
شرکت هفت تپه خوزستان پاسخ داد.وزیر اقتصاد 
در این جلسه در ابتدای سخنان خود با بیان اینکه 
بخش اول اظهاراتــم را به اصل ضرورت خصوصی 
ســازی و افزایش نقش بخش خصوصی در اقتصاد 
کشــور اختصاص خواهم داد، گفت: پس از ابلاغیه 
سیاســت های اصل ۴۴ قانون اساسی توسط رهبر 
معظم انقلاب، رویکردهایی در وزارت اقتصاد پیش 
گرفتیم که به بیان آنها خواهم پرداخت و قسمت دوم 

اظهاراتم را به روش ها، سازماندهی ها و ساختارهای 
اقتصادی به ویــژه بحث مورد ســوال نمایندگان 
اختصاص خواهم داد. وی ســخنان خود را اینگونه 
ادامه داد که اقتصاد ایران با یک چالش اساســی و 
ساختاری مواجه است که آن بزرگ بودن و حجیم 
بــودن اندازه دولت در اقتصاد اســت. این وضعیت 
موجب جلوگیری از تخصیص درســت منابع شده 
و اثر مستقیم و سریعی بر اقتصاد کشور می گذارد. 
دژپسند خاطرنشان کرد: از اوایل دهه 6٠ با تأکید 
حضــرت امام )ره( درباره واگذاری امور به مردم و با 
ابلاغیه سیاست های اصل ۴۴ در سال ۸۴ روز به روز 
ایــن واگذاری ها قوت گرفت.وزیر اقتصاد افزود: بعد 
از ابلاغیه سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
راه اصلی نظام در این مسیر قرار گرفت. خصوصی 
سازی یک رویکرد ساختاری و جدی نه برای تامین 
مالی دولت که برای اصلاح شرایط است. خصوصی 
سازی یک ضرورت اجتناب ناپذیر بوده و به عنوان 

یک الزام قانونی محســوب می شود. دژپسند اضافه 
کرد: وقتی در این مســیر گام برمی داریم باید یک 
دغدغه داشته باشیم و آن هم اجرای دقیق و بدون 
خدشه مقررات است. چالش ما در خصوصی سازی 
آسیب شناســی بوده که در دو سالی که در وزارت 
اقتصاد هستم یکی از اولین کارهایم آسیب شناسی 
جدی در این زمینه بود تا در مقام رفع آســیب ها، 
مشکلات درباره روش واگذاری، روش قیمت گذاری 
و شفاف  سازی محیط و واگذاری مشخص شود.وی 
تاکید کرد: تمام هم و غم ما این بود که روش هایی 
انتخاب شــود که کالا و قیمــت در محیط رقابتی 
تعیین شــده و توزیع ثروت به صورت فراگیر باشد. 
اهتمام جدی داشتم که منطبق بر سیاست های کلی 
این امر را پیش برده تا ســهم بخش خصوصی زیاد 
شود و اقتصاد مردمی گردد.وزیر اقتصاد و دارایی در 
بخش دیگری از صحبت هایش اظهار داشت: روش 
قیمت گذاری در بحث واگذاری ها امر بسیار مهمی 

است این که گفته می شود در واگذاری هفت تپه چه 
قیمتی تعیین شــده باید بررسی شود که این کار 
طبق چه روشی بوده و این که آیا منطبق بر قوانین 
و ضوابــط بوده یا خیر. قیمت توســط فرد تعیین 
نمی شود بلکه هیئت کارشناسی مامور تعیین قیمت 
است.دژپسند در مورد واگذاری ها گفت: بعد از نهایی 
شدن گزارش، موضوع توســط سازمان خصوصی 
سازی بررسی شده و بعد در هیئت واگذاری قیمت 
نهایی می شــود. هیئت واگذاری متشکل از وزرای 
اقتصاد و دادگســتری، روسای اتاق های بازرگانی و 
تعاون، نماینده دادستانی، سازمان برنامه و نماینده 
دستگاه ذیربط است. در آن هیئت قیمت براساس 
یک رویه ای تعیین می شــود، بنابراین برای بحث 
قیمت باید روش تعیین شــده را بررســی کرده و 
سال تعیین قیمت هم مورد توجه قرار گیرد. قیمت 
واگذاری هفت تپه در سال ١٣٩۴ و نه امسال تعیین 

شده است.

سردار نقدی: سال ۸۸ تمام قدرت های شیطانی دنیا پشت سر فتنه گران بود

دژپسند: هیچ حکمی درباره تخلف در روند واگذاری هفت تپه ابلاغ نشده است

سردار نقدی گفت: تمام قدرت های شیطانی دنیا 
پشت ســر فتنه گران بودند و از نمادهای انقلاب 
حداکثر بهره برداری را کردند تا یک »شبه انقلاب« 
را طراحی کنند.به گزارش گروه سیاسی خبرگزاری 
تسنیم ســردار محمدرضا نقدی معاون هماهنگ 
کننده ســپاه صبح دیروز در مراســم گرامیداشت 
حماســه ٩ دیماه در مســجد لولاگــر تهران طی 
ســخنانی اظهار داشت: بدون شک این ایام بزرگی 
که در آن هســتیم و تشــییع بزرگ دها میلیونی 
قهرمان ملت ایران یوم الله اســت و بدون شک نه 
دی یکی از ایام اللهی است که دست خدا دشمنان 
خدا را سرجای خودشــان نشاند.  وی افزود: روز نه 
دی روز مردم قدرشــناس فهیم و بصیر ایران است 
که چکیده همه عظمتشان بعد از انقلاب را در این 
روز به نمایش گذاشتند. سال ۸۸ مسئولانی که سه 
دولت بعد از انقــلاب را مدیریت کردند و چندین 
دوره رییس مجلس بودند پشت سر یک فتنه قرار 
گرفتند که ما باید مسئول باشیم و مسئولیت نباید 
از بانــد و گروه ما بیرون برود. ســردار نقدی ادامه 
داد: تمام قدرت های شــیطانی دنیا هم پشت سر 
اینها بودند و از همه ترفندها اســتفاده می شــد و 
از همه نمادهــای انقلاب حداکثر بهره برداری می 
شد و سعی می شد تا خودشان را منصوب به امام 
و نخســت وزیر امام کنند و یک شــبه انقلاب راه 

بیاندازند. سعی کردند با نام امام ولایت را تضعیف 
کنند تا قدرت را بدســت بگیرند. معاون هماهنگ 
کننده سپاه با بیان اینکه کسی که بیشترین نزدیکی 
به تفکر امام را دارد مقام معظم رهبری است گفت: 
رهبر انقلاب بدون کوچکترین عقب نشینی از مسیر 
امام راه امام را ادامه می دهند و آنها بجای اینکه قدر 
شناس این نعمت باشند علیه ولایت بسیج شدند. 
وی اظهار داشــت: در این میان ملت درخشیدند. 
برخی نمک نشناسی کردند و اگر کسی مثل رهبر  
انقلاب نبود و اگر ایشان مثل برخی سیاسیون ترسو 
بود و نمی توانست در مقابل دشمن بایستد معلوم 
نبود چه بر سر انقلاب می آمد، اگر ایشان از حرکت 
علمی کشور حمایت نمی کرد چگونه این پیشرفت 
ها حاصل می شد؟ اینها نتیجه یک رهبری مقتدر 
اســت که متکی به علم است. سردار نقدی گفت: 
بدون این رهبری درخشان نمی توانستیم از میان 
پنج جنگ بزرگ با امنیــت و اقتدار بیرون بیاییم 
و اگر فرماندهی ایشــان در نیروهای مســلح نبود 
نمی توانســتیم از آمریکا و انگلیس اسیر بگیریم و 
دستمان را تا مدیترانه بلند کنیم. معاون هماهنگ 
کننده ســپاه تصریح کرد: فتنه گران در سال ۸۸ 
بخاطر رسیدن به قدرت نمک نشناسی کردند و با 
همه دشمنان انقلاب ائتلاف کردند؛ با خارجی ها و 
سفارت انگلیس و حتی گروه های تروریستی پیوند 

زدند و همه رسانه های ابرقدرت ها با آنها همکاری 
کردند و حتی برخی شبکه های اجتناعی در مدار 
ماندند و همه این ائتــلاف در میدان آمد که ملت 
ایران را تسلیم کند اما ملت ایران یک سیلی محکم 
به این ائتلاف زد که برای همیشه ماندگار است. وی 
تاکید کــرد: این عظمت حضور مردم در ٩ دی در 
ابراز ارادت به ولایت موجب شد خیلی از افرادی که 
اشــتباه کرده بودند و فریب برخی نام ها را خورده 
بودند به میدان آمدندو این نام مبارک امام حسین 
بود که وحدت را به ملت ما برگرداند. سردار نقدی 
گفت: ما تحسین می کنیم این حرکت بزرگ ملت 
ایران را و امیدواریم قدرشناس رهبری عزیز و ملت 
فداکار ایران باشیم. سردار نقدی با بیان اینکه شهید 
سلیمانی در وصیت نامه خود سه بار به مظلومیت 
رهبر انقلاب اشــاره دارند عنــوان کرد: اگر منظور 
شهید این باشد که رهبر انقلاب از ناحیه ابر قدرتها 
مظلوم واقع شده اســت چیزی بدیهی است قطعا 
منظور این شــهید ایجاد مظلومیت توسط همین 
خواصی هستند که در فتنه ۸۸ باختند و امروز هم 
دارنــد می بازند و با رســانه هایی که ایجاد کردند 
دل مــردم را می لرزانند.وی ادامه داد: برخی بجای 
اینکه دلشــان به رهبر انقلاب خوش باشد دلشان 
به پیرمرد خرفتی در کاخ سفید خوش است. خانم 
کلینتون که در فتنــه ۸۸ وزیر خارجه آمریکا بود 

کسی است که می گوید ما داعش را تشکیل دادیم 
و همان کســی اســت که می گوید ما توییتر را در 
سال ۸۸ فعال نگه داشتیم.نقدی تصریح کرد: چرا 
باید پدید آورنده داعش از برخی حمایت کند؛ چرا 
برخی به آمریکایــی دلخوش کرده اند که در حال  
شکست است و از ملتی که روزی آمریکای در اوج 
را شکست دادند می خواهند در مقابل آمریکای فرو 
ریخته تسلیم شوند. وی اظهار داشت: مردم هوشیار 
هســتند و این جانفشانی که بسیجی های عزیز در 
طرح شهید ســلیمانی انجام می دهند و کسانیکه 
پای کار جهاد هستند و صف بسته اند برای حضور 
در جبهه مقاومت دل ما را قرص می کند.ســردار 
نقدی درباره انتقام حاج قاســم گفت: آمریکا باید 
از منطقه برود و به لطــف خدا گام های بزرگی را 
ملت ایران و عراق برداشــتند. انتقام این خون ها و 
شهید فخری زاده اخراج آمریکا از منطقه است که 
گام های بلندی در این راســتا در عرصه سیاسی و 
قانونگذاری در دو کشور ایران و عراق برداشته شده 
و عملیات های بزرگــی جوانان و مجاهدان عراقی 
علیه آمریکا داشتند که آمریکا را به عجز  وا داشته و 
آنها پیام می دهند که این کارها متوقف شود اما این 
مبارزه ادامه پیدا خواهد کرد و همه آماده عملیات 
بزرگ می شــوند و در این بین شاید اتفاقاتی هم 

بیافتد که در قد و قواره این انتقام نیست.

یک تحلیلگر بورس گفت: با توجه به بودجه١۴٠٠و 
کســری بودجه آن، تا انتهای سال آتی شاخص کل 
سقف های بالاتری را خواهد دید و در فرصت باقیمانده 
تا پایان ســال، بیشتر شــاهد جذابیت شرکت های 

کوچک خواهیم بــود. به گزارش خبرنگار مهر، بازار 
ســرمایه امسال، سال متفاوتی را سپری کرد؛ از یک 
سو تعداد سهامداران به شدت رشد کردند و بسیاری 
از افرادی که تاکنون حتی یک بار هم با مفاهیمی به 

نام کد سهامداری یا خرید و فروش های سهم دست 
و پنجه نرم نکرده بودند، کم کم به جمع سهامداران 
پیوستند و حضور در بازار سرمایه برای حفظ ارزش 
پولشان را به حضور در سایر بازارهای موازی ترجیح 

دادند. اما در بورس، همه چیز به معاملات سهامداران 
خرد ختم نمی شــود؛ بلکه ابزارهای مختلفی که از 
سوی ســهامداران حقوقی در بازار ســرمایه به کار 

گرفته می شود؛ تا کنون توانسته...
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نگاهی به آیین نامه اجرایی قانون هسته ای مجلس 
که روز گذشته توسط اسحاق جهانگیری ابلاغ شد، 
بیانگر آن است که متن این آیین نامه بیش از آنکه 
اجرایی باشــد، شبیه به دســتورالعملی برای اجرا 
نکردن قانون هســته ای مجلس و در جهت کاهش 
فشــارها بر واشــنگتن اســت.به گزارش خبرنگار 
سیاسی خبرگزاری تسنیم، آیین نامه اجرایی قانون 
»اقدام راهبــردی برای لغو تحریم هــا« در حالی 
روز گذشــته از ســوی اســحاق جهانگیری معاون 
اول رئیس جمهور به دســتگاه های ذی ربط ابلاغ 
شــد که همانطور که از اظهارات رئیس جمهور در 
نشســت خبری اخیرش  پیش بینی می شــد متن 
این آیین نامه  بیش از آنکه اجرایی باشــد، شــبیه 
به دســتورالعملی  اســت برای اجرا نکردن قانون 
هســته ای مجلس و در جهت کاهش فشــارها  بر 
واشــنگتن.پس از خــروج  آمریــکا از برجــام در 
اردیبهشــت ٩7، ایران پذیرفت که به شرط اینکه 
دیگر طرف های برجام به تمامی تعهدات خود ذیل 
ایــن توافقنامه عمل کنند، در برجام باقی بماند اما 
آنچــه که در صحنه عمل اتفاق افتــاد این بود که 
دولت آمریکا بی ســابقه ترین تحریم های اقتصادی 
علیه ایران را به اجرا درآورد و کشــورهای اروپایی 
نیــز علی رغم انتقــاد از خروج  آمریــکا از برجام، 
نهایــت همــکاری را  با دولت ترامپ بــرای پیاده 
سازی سیاســت فشــار حداکثری علیه کشورمان 

داشتند.همین مسئله بود که موجب شد تا مجلس 
یازدهم در یکی از اولیــن اقدامات خود، طرحی را 
تحت عنوان »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« در 
دستور کار خود قرار دهد. حجت الاسلام روحانی در 
جریان نشست خبری ٢۴ آذر خود با اصحاب رسانه 
در پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه آیا 
قول می دهید قانون هســته ای مجلس را با قدرت 
اجرا کنید؟ تصریح کــرده بود: »دولت موضع  خود 
را نســبت به این قانون اعلام کرده است. این قانون 
را مفید نمی دانــد و قبل از اینکه به تصویب نهایی 
برســد نظرم را صریحاً اعلام کردم. این نظر شخص 
من نیست و در دولت اتفاق  آراء وجود دارد. دولت به 
اتفاق آراء این قانون را برای کشور مفید نمی داند«.

روحانــی در ادامه تاکیــد کرده بــود: »به وزرای 
مربوطه دستور دادم آیین نامه اجرای قانون مصوب 
مجلس)اقــدام راهبردی برای لغو تحریمها( را تهیه 
کنند. آیین نامه اجرایی را در چارچوب تفســیرمان 
از قانون مجلس خواهیم نوشت.«براســاس مواد ١ 
و ٢  قانون هســته ای، ســازمان انرژی اتمی مکلف 
شده است که بلافاصله پس از ابلاغ قانون، علاوه بر 
انجــام اقدامات لازم برای تولید اورانیوم ٢٠ درصد، 
میزان تولید اورانیوم غنی شــده را  به طور ماهانه 
حداقل 5٠٠ کیلوگرم افزایش دهد. همچنین ماده 
٣ قانون هســته ای، ســازمان انرژی اتمی را مکلف 
کرده اســت تا  حداکثر ظرف مــدت ٣ ماه پس از 

تصویــب این قانــون عملیات نصــب، تزریق گاز، 
غنی ســازی و ذخیره سازی مواد را تا درجه غنای 
موردنیاز، با حداقل ١٠٠٠ دستگاه ماشین های نسل 
دوم پیشــرفته )  2m-IR ( آغاز کند و همچنین 
در همین بازه زمانی، عملیات غنی سازی و تحقیق 
و توســعه با ماشین های نسل ششم  )IR-6 (را با 
حداقل ١6۴ ماشــین از این نوع آغاز نموده و آن را 
ظرف مدت یک ســال پس از تصویب این قانون به 
١٠٠٠ دستگاه ماشین توســعه بدهد.اما بر اساس 
آنچه در  آیین نامه اجرایی دولت به سازمان انرژی 
اتمی  ابلاغ شــده، برخلاف قانون هسته ای به این  
سازمان مهلتی دو ماهه داده شده  تا ابتدا  گزارشی 
جامــع از وضعیت موجود و پیــش نیازهای فنی و 
مالی جهت تولیــد اورانیوم ٢٠ درصد تهیه کرده و 
بــه دولت اراده دهد و تازه بعد از آن نیز در صورتی 
که امکان تامین اعتبار و پیش نیازهای فنی فراهم 
بود، در راستای عملیاتی کردن درخواست مجلس 
حرکت کند!مســئله ای که علی اکبر صالحی رئیس 
سازمان انرژی اتمی نیز پیشتر  در گفتگو با سایت 
انتخاب مشــخصاً به آن اشــاره کرده بود. صالحی  
گفته بود: » می گویند هزارتا ســانتریفیوژ آی آر 6 
بســازید. خب ما این توانایی را داریم و می سازیم 
امــا نگفته اند که پولــش را کی می دهد؟ این یک 
نقص جدی قانون اســت. بالاخره وقتی شما هزارتا 
سانتریفیوژ   IR 6 می خواهید مواداولیه اش را باید 

تامیــن کنید. خیلی چیزهای دیگــر را باید تامین 
کنید. پولش از کجا باید بیاید؟ اگر از منابع داخلی 
باید تامین شــود اینها یا نمی دانند منابع داخلی ما 
 IR  چقدر اســت یا نمی دانند ارزش هر سانتریفیوژ
6 چقدر اســت! ما که نمی توانیم برویم به مجلس 
بگوییــم پول بده. ما باید به دولت بگوییم پول بده. 
به سازمان برنامه و بودجه بگوییم پول بده. سازمان 
برنامه و بودجه هم می گوید من در ســال٩٩ اصلا 
منابعــی برای این کارهای فوق العــاده ندیدم و لذا 
چون قانون شامل و کاملی نبوده خودش مانع برای 
خودش ایجاد کرده«.بر اساس ماده 6 قانون هسته 
ای مجلس، دولت جمهوری اســلامی موظف  است 
در صــورت عدم اجرای کامل تعهدات کشــورهای 
متعاهــد طرف از جمله کشــورهای ١+۴ ) آلمان، 
فرانســه، انگلستان، چین و روسیه( توافق هسته ای 
در قبال ایران و عادی نشــدن روابط کامل بانکی و 
عــدم رفع کامل موانع صادرات و فروش کامل نفت 
و فرآورده های نفتی ایران و برگشت کامل و سریع 
ارز منابع حاصل از فروش، دو ماه پس از لازم الاجرا 
شــدن قانون، نظارت های فراتر از پادمان از جمله 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کند.اما 
بر اســاس آنچه در آیین نامــه هیئت دولت آمده، 
هرگونــه کاهش تعهدات مندرج در پروتکل الحاقی 
از ســوی سازمان انرژی اتمی_ بدون توجه به مفاد 
ذکر شده در ماده 6 قانون هسته ای_ منوط به نظر 
و مصوبات شــورای عالی امنیــت ملی و مقررات و 
ملاحظات پادمانی شده است. علاوه بر این همانند 
اجــرای مواد یک، دو و ســه قانون هســته ای که 
برخلاف این قانون مهلتی دو ماهه به سازمان انرژی 
اتمی برای اجرای مفاد قانون داده شده، در ارتباط 
با ماده 6 قانون هســته ای نیز ابتــدا به وزارتخانه 
های نفت، امــور خارجه، اقتصاد و دارایی، صمت و 
همچنیــن بانک مرکزی مهلتی یــک ماه و نیم )تا 
پایان بهمن( داده شده تا این دستگاه ها گزارشی از 
اجــرای تعهدات طرف های غربی ارائه دهند و تازه 
پس از ارائه این گزارشات نیز دولت صرفاً بر اساس 
مصوبات شورای عالی امنیت ملی و منافع و مصالح 
ملی اقدام به اجرای قانون هسته ای مجلس خواهد 
کــرد! نماینــدگان مجلس بــرای افزایش ضمانت 
اجرایــی قانون هســته ای، برخی مجــازات های 
تعزیــری را نیز برای این قانــون در نظر گرفته اند. 
بر همین اساس در ماده ٩ قانون هسته ای تصریح 
شــده اســت که مســتنکفین از اجرای این قانون 
به تناســب امتناع یا ممانعــت از اجراء به مجازات 
تعزیری درجــات ٢ یا 5 قانون مجازات اســلامی 
مصوب ١٣٩٢ محکوم می شوند. این در حالی است 
که دولت در آیین نامه خود با هدف دور زدن و بی 
اثر کردن ماده ٩ قانون هســته ای، اقدام به تعریف 
خاص از فرد مستنکف  از اجرای قانون کرده است. 
بر اساس آیین نامه دولت فرد مستنکف کسی است 
کــه با وجود آمــاده بودن منابع مالــی )طبق نظر 
رئیس سازمان برنامه و بودجه(، امکانات فنی )طبق 
نظر رئیس ســازمان انرژی اتمی( و شرایط سیاسی 
)طبق نظر وزیر امور خارجه، قانون هســته ای را به 
عمد انجام ندهد یا به تاخیر بیندازد یا قصد بی اثر 

کردن آن را داشته باشد.

اخبار

وزرای خارجه ترکیه و روسیه بعد از دیدار در شهر سوچی، در نشست خبری مشترک حاضر شده و گفتند 
که در این دیدار، درباره مسائل مختلفی از جمله بحران های سوریه، لیبی و شرق مدیترانه گفت وگو کرده اند. 

چاووش اوغلو: تحریم ها علیه ایران، غیرقانونی هستند/ لاوروف: به روند آستانه درباره سوریه متعهدیم
به گزارش مانیتورینگ گــروه بین الملل خبرگزاری فارس، »مولود چاووش اوغلو« وزیر خارجه ترکیه دیروز 
)سه شنبه( در سوچی با »سرگئی لاوروف« همتای روسی خود دیدار کرد.لاوروف به عنوان سخنران اول در 
این نشست گفت درباره مسائل مختلفی از جمله پروژه های مشترک، روابط اقتصادی و همکاری های نظامی 
در مســائل منطقه ای گفت وگو کرده اند.وی تصمیم آمریکا برای تحریم ترکیه را غیرقانونی خوانده و گفت 

واشنگتن تلاش می کند منافع بازیگران آمریکایی را در منطقه حفظ کند.
وزیر خارجه روسیه با استقبال از مشارکت ترکیه در طرح پایان دادن به درگیری ها بین جمهوری آذربایجان 
و ارمنســتان گفت به همکاری ها در این زمینه ادامه می دهند.لاوروف با بیان اینکه درباره وضعیت منطقه 
غرب آســیا و کشور ســوریه با چاووش اوغلو رایزنی کرده، توضیح داد: توافق شد که حرکت در مسیر روند 
مذاکرات آســتانه ادامه پیدا کند.وی همچنین افزود: »ما درباره لیبی و عادی سازی وضعیت در این منطقه 
با اســتفاده از نیروهای متعدد صحبت کردیم«.وزیر خارجه ترکیه به عنوان سخنرانی بعدی در این نشست 
گفت: »ما درباره مســائل مختلفی که منافع مشترک ما هستند گفت وگو کرده و در حال برنامه ریزی برای 
امضای تفاهمنامه های بیشــتر با طرف روسی هستیم«. چاووش اوغلو با اشــاره به رایزنی با لاوروف درباره 

مســائل منطقه ای و بین المللی، اظهار داشــت: »همکاری با مسکو، ثمره خود را در قره باغ، لیبی و مدیترانه 
نشــان داد«.وی همچنین افزود که ترکیه و روسیه سند مشترکی برای تولید واکسن ویروس »کووید١٩« 
امضا کردند.وزیر خارجه ترکیه با بیان اینکه آنکارا تلاش می کند روابط با مسکو را ارتقا دهد، اظهار داشت: 

»ما با روسیه درباره مسائل منطقه ای و بین المللی موضع مشترکی داریم«.
وزرای خارجه روســیه و ترکیه ســپس به سوالات چند نفر از خبرنگاران پاســخ دادند.لاوروف در پاسخ به 
سوالی درباره تحریم های آمریکا علیه ترکیه و روسیه، گفت: »تحریم های غرب هیچ تاثیری روی گفت وگوها 
و همکاری های ترکی-روسی ندارند«.چاووش اوغلو نیز به این سوال اینگونه جواب داد: »ما مخالفت تحریم ها 
علیه هر کشــوری هستیم... ما بارها تاکید کرده ایم که این تحریم ها غیرقانونی هستند. همچنین باور داریم 
تحریم ها علیه ایران، غیرقانونی هســتند و یک تصمیم سیاســی اشــتباه بودند«.وی ضمن اشاره به تحریم 
آمریکا علیه ترکیه به دلیل خرید ســامانه پدافند موشکی از روسیه، تصریح کرد: »اختلاف نظر درباره اس-

۴٠٠ را می توان از طریق گفت وگو حل کرد... روابط ما با روســیه، جایگزین روابط ما با ناتو و اتحادیه اروپا 
نیست«.ســوال بعدی درباره بحران لیبی بود که وزیر خارجه روســیه در این باره گفت: »هر طرف در لیبی 
)طبرق و طرابلس( ضامن هایی دارند که به توافق آتش بس متعهد هستند... ترکیه و روسیه برای ایفای نقش 
مثبت در لیبی همکاری می کنند«.لاوروف همچنین تاکید کرد که بازیگران خارجی در بحران لیبی نیز باید 

از قطعنامه های سازمان ملل درباره این کشور تبعیت کنند.

آیین نامه اجرایی دولت روحانی علیه طرح مجلس؛  
ضربه گیر فشار بر آمریکا!

 

تحریم ها علیه ایران، غیرقانونی هستند

رییسی: آمریکا را مصداق بارز 
تروریسم دولتی می دانیم

رئیس قوه قضاییه جمهوری اســلامی ایران در تماس تلفنی با 
رئیس شورای عالی قضایی عراق، گفت: اجرای بدون تبعیض و 
بدون اســتثناء عدالت، سیاست قطعی جمهوری اسلامی ایران 
در خصوص مجازات آمران، مباشــران و قاتلان اقدام تروریستی 
ســال گذشته در بغداد اســت.به گزارش ایسنا به نقل از مرکز 
رســانه قوه قضاییه، رئیســی صبح امروز )سه شنبه ٩ دی( در 
تماس تلفنی با »فائق زیدان« رئیس شورای عالی قضایی عراق، 
ضمن تشــکر از مراجع قضایی این کشور برای پیگیری مستمر 
پرونده ترور شهید سلیمانی، شهید ابومهدی المهندس و سایر 
همراهــان آنها، امنیت ملــی ایران و عــراق را در هم تنیده و 
غیرقابل تفکیک خواند و عنوان کرد: ما امروز شاهد اراده جدی 
ایران و عراق برای مبارزه مشــترک با عوامل تنش زا و امنیت 
زدا هســتیم.رئیس قوه قضاییه اقدام تروریســتی سال گذشته 
را با هدف متوقف کردن ایران و عراق در مســیر پیشــرفت و 
توسعه دانست و با تاکید بر لزوم مبارزه با تروریسم، اظهار کرد: 
امروز ما آمریکا را مصداق بارز تروریسم دولتی می دانیم.رئیسی 
اختلاط خون شــهیدان ســلیمانی و ابومهدی تضمین کننده 
پیونــد راهبردی و ناگسســتنی میان دو کشــور ایران و عراق 
دانســت و تصریح کرد: اجرای بدون تبعیض و بدون اســتثناء 
عدالت، سیاســت قطعی جمهوری اســلامی ایران در خصوص 
مجازات آمران، مباشران و قاتلان اقدام تروریستی سال گذشته 
در بغداد اســت.رئیس قوه قضاییه آمریکا را دشــمن مشترک 
ملت های ایران و عراق دانســت و با تاکیــد بر اینکه همکاری 
ایــران و عراق باید به پیگرد قانونی نســبت به کســانی که در 
جنایت بزرگ تروریســتی سال گذشته نقش داشتند بیانجامد، 
عنوان کــرد: اجرای مصوبه پارلمان عــراق در خصوص خروج 
آمریکایــی ها، تضمین کننده امنیت کشــور عراق خواهد بود.

رئیســی با تاکید بر ایــن نکته که کشــورهای منطقه توانایی 
تامین امنیت بدون دخالت های بیگانگان را دارند، گفت: حضور 
آمریکا در منطقه جز ناامنی هیچ دســتاوردی نداشته و عامل 
آشفتگی و اخلال در امنیت منطقه بوده است.همچنین در این 
تماس تلفنــی »فائق زیدان« بر اجرای بــدون تبعیض عدالت 
در پرونده ترور شهیدان ســلیمانی، ابومهدی و سایر همراهان 
آن ها تاکیــد کرد و با بیان اینکه اختلاط خون این شــهیدان 
بر وحدت دو کشــور ایران و عراق افزوده است، گفت: ما شاهد 
برگزاری مراسم سوگواری دو شهید در کشورهای عراق و ایران 
هســتیم و می بینیم که عکس های دو شهید در این مراسم ها 
در کنار هم قرار داده می شود که این مساله خود نشان دهنده 
وحدت و سرنوشت مشترک دو کشور است.وی با تاکید بر لزوم 
اجرای عدالت در خصوص پرونده ترور فرماندهان مقاومت بدون 
هیچگونه تبعیض، ادامه داد: همچون شــما معتقدیم مرتکبین، 
آمرین و افرادی که اطلاعات این جنایت را افشــا کرده باشند 
باید مجازات شــوند و این مســاله در قانون کشور عراق وجود 
دارد. در عیــن حــال، هم اکنون دولت عراق به ســمت عملی 
کردن مصوبه پارلمان درباره اخراج نیروهای آمریکایی در حال 

حرکت است.

ویژگی بارز حاج قاسم سلیمانی 
باور اعتقادی و عملی به رهبر معظم 

انقلاب بود
رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: شهید سلیمانی شخصیت 
جامعی بود با ویژگی های متفاوت ولی اگر بخواهیم برای حاج قاسم 
فقــط یک ویژگی عنوان کنیم که تمامــی ویژگی های بارز او در 
آن گنجانده شــود، باور اعتقادی و عملی محض او به رهبر معظم 
انقلاب و اطاعت از ایشان بود. به گزارش گروه پارلمانی خبرگزاری 
تسنیم، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی صبح دیروز)ســه شنبه، ٩ دی ماه( در نطق پیش از دستور 
خود ضمن تسلیت و تعزیت فرا رســیدن سالروز شهادت سردار 
ســرافراز اسلام، مرد میدان، قهرمان جبهه های نبرد و فاتح قلوب 
مستضعفین جهان حاج قاســم سلیمانی به همه عدالت خواهان 
جهان و همه کسانی که به راه آزادگی و عدالت گستری باور دارند، 
گفت: در خصوص ویژگی های آن شــهید عزیز باید گفت که حاج 
قاسم مثل آینه شفاف بود و کاملا خود را وقف خدا کرده بود؛ یک 
کلام بدون آنکه بدان باور داشته باشد نمی گفت. حاج قاسم خودش 
بود و ســراپا در خدمت خداوند متعال بود. وی بر همین اســاس 
تصریح کرد: زندگی این شــهید بزرگوار، بارزترین نماد فداکاری 
در راه آرمان های انســانی است. ایشــان، عنصر فداکاری انسان ها 
را درکنار رهبری هوشــمندانه یکی از دو عامل اصلی پیروزی در 
میدان های مختلف می دانستند و زندگی ایشان سراسر وقف همین 
عنصر و تقویت همه جانبه آن در انقلاب اسلامی بود.رئیس مجلس 
در ادامه با بیان اینکه شــهید سلیمانی نه تنها شخصا بزرگترین 
نمــاد فداکاری و ترک تعلقات دنیوی بود، که مغناطیس جذب و 
تربیت جوانانی قهرمان و فداکار بود، عنوان کرد: فرهنگ فداکاری 
و مقاومت با حضور سردارانی چون سلیمانی امتداد پیدا می کند و 
پیروزی های تصورناپذیر محور مقاومت در سراسر جغرافیای منطقه 
وابســته به همین روحیه و فرهنگ است. قالیباف همچنین ادامه 
داد: حاج قاســم را اگر هزار تکــه می کردند، هر هزار بند وجود او 
شــهادت می داد که من مطیع رهبری هستم؛ حاج قاسم رهبری 
هوشــمندانه را یکی از دو علت اصلی پیــروزی ملت ها می داند و 
در همین راســتا اعتقاد او به پیــروی محض از رهبر انقلاب یکی 
از اســتراتژی های اصلــی پیروزی او بوده اســت. وی اضافه کرد: 
شهید سلیمانی شخصیت جامعی بود با ویژگی های متفاوت ولی 
اگر بخواهیم برای حاج قاســم فقــط یک ویژگی عنوان کنیم که 
تمامــی ویژگی های بارز او در آن گنجانده شــود، باور اعتقادی و 
عملی محــض او به رهبر معظم انقلاب و اطاعت از ایشــان بود.

رئیس مجلس در ادامه با بیان این مطلب که شــاید بتوان گفت 
ایــن حجم بی نظیر از اطاعت از رهبر معظم انقلاب، نتیجه برخی 
از ویژگی های شخصیتی برجســته حاج قاسم بود، اظهار داشت: 
بســیاری از افراد به اطاعت از رهبری باور دارند ولی ترس و ضعف 
نفس و شجاع نبودن آنها، باعث می شود که نتوانند در عمل مطیع 
ایشان بمانند.قالیباف همچنین با تأکید بر اینکه حاج قاسم شجاع 
بود و می توانست تا آخرین قطره خون خود و در هر لحظه مطیع 
ایشان باشد، بیان کرد: امثال ما و همه جوانان عزیزمان از شخصیت 
حاج قاســم درمی یابند که اطاعــت از رهبری فقط یک امر زبانی 
نیست؛ شخصیت  ساخته شده می خواهد، بلندنظر بودن می خواهد؛ 
حاج قاسم سال ها روی شخصیت خود کار کرد، سال ها پرهیز کرد، 
ســال ها عبادت کرد، ســال ها بر ترس خود غلبه کرد تا توانست 

علمدار خامنه ای عزیز باشد و در میدان پیروز شود.

ایران و جهان

سفیر کشورمان در عراق در گفت وگویی به آخرین 
تحولات سیاسی ایران و عراق و منطقه از جمله ترور 
سردار سلیمانی و حملات اخیر به سفارت آمریکا 
پرداخت.به گزارش ایســنا به نقــل از خبرگزاری 
ناس، ایرج مسجدی، سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در بغداد با حضور در برنامه »سیاســی الابعاد« هر 
گونه ارتباط ایران با حملات اخیر به سفارت آمریکا 
در عراق را رد کرد.وی با اشــاره به آتش ســوزی 
کنســولگری ایران در روزهــای اعتراضات عراق 
گفت که کنســولگری ها در داخل کشورها باید از 
محافظت برخوردار شوند.وی تاکید کرد: همکاری 
های دوجانبه در روزهای سردار سلیمانی در رابطه با 
موضوع جنگ با داعش بود اما همکاری های امروز 
ایران و عراق مسائل اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
را شامل می شــود ، ما در امور عراق دخالت نمی 
کنیم و سیاست های خود را به این کشور تحمیل 
نمی کنیم.مسجدی تاکید کرد: ترور سردار سلیمانی 

و ابومهدی المهندس یک جنایت تاریخی است و 
پاسخ به این جنایت به طور مستقیم پایگاه آمریکایی 
را هدف قرار داد و مسئولیت حمله ایران به پایگاه 
آمریکا در عراق بر عهده واشنگتن است. ما عراق را 
میدانی برای تسویه حساب قرار ندادیم و تنش میان 
ایران و آمریکا بعد پاسخ ما به ترور سردار سلیمانی 
متوقف شد.سفیر کشــورمان در بغداد خاطرنشان 
کرد: نمی خواهیم که عراق به میدانی برای درگیری 
با آمریکا تبدیل شود و ایران به هیچ وجه در بمباران 

سفارت آمریکا دست ندارد. 

پاسخ ایران به ترور سردار سلیمانی لزوما نظامی نیست

نماینده مجلس گفت: یک متهم ارزی هفت تپه را 
می خرد و با انجام برخی کارها در امنیت اســتان و 
معیشــت کارگران اخلال ایجاد می کند.به گزارش 
تسنیم، احمد نادری نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی در جلسه علنی امروز قوه مقننه و 
در جریان سوال خود از فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد 
درباره مشکلات خصوصی سازی و هم چنین نحوه 
واگذاری شــرکت کشت و نیشکر هفت تپه، اظهار 
داشت: هفت تپه چیست که به پاشنه آشیل نظام 
تبدیل شده است؟ وی افزود: ماجرا از این قرار است 

کــه یک متهم ارزی حدود یک و نیم میلیارد دلار 
ارز می گیــرد که به خارج برده و برای مردم کالای 
اساســی تهیه کند اما پول را در این اتاق می گیرد 
و در اتاق دیگر بــه ریال تبدیل کرده و بدون آنکه 
حتی یک ریال یا یک دلار آن را به خارج بفرســتد 
و یا خرج کند این پول را در کشــور می چرخاند 
که محلی برای فساد و کارهای غیرقانونی می شود.

نماینده مردم تهران درمجلس، اضافه کرد: این ابر 
متهم ارزی با بخش اندکی از پول گفته شده حدود 
6 میلیارد تومان هفت تپه را می خرد و با انجام برخی 
کارها در امنیت اســتان و معیشت کارگران اخلال 
ایجــاد می کند و در ادامه هم باعث سوءاســتفاده 
رسانه های خارجی می شود.نادری تصریح کرد: این 
در حالی است که هفت تپه به غیر از کارخانجات و 
ماشــین آلات آن فقط ٣٠ هزار هکتار زمین دارد 
که توسط دولت آقای روحانی به این ابرقدرت فساد 

مالی واگذار شده است.

ک متهم ارزی با خرید »هفت تپه« معیشت کارگران را مختل کرده
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اخــبــار

رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران گفت: با توجه به مشــکلاتی که در 
ثبت ســفارش مواد اولیه وجود دارد و همچنین وابستگی 75 درصدی 
مواد اولیه صنعت چاپ در تولید با مشــکل مواجه شــده ایم.به گزارش 
فارس، احمد ابوالحســنی در یک نشســت خبری با بیان اینکه فعالان 
صنعت چاپ و بســته بندی پس از شیوع ویروس کرونا به فعالیت خود 
ادامه دادند گفت: فعالان این صنعت کار تهیه ماسک، جعبه های بسته 

بندی و لوازم مربوط به تولید و بسته بندی الکل را برای عرضه به بازار 
انجام دادند.

 رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران  با اشاره به وابستگی 75 درصدی 
مواد اولیه صنعت چاپ به واردات اظهار داشت: ثبت سفارش مواد اولیه 
صنعت چاپ اکنون با مشکل مواجه استوی افزود: در تولیدات فیلم های 
پلیمری در کشور تکنولوژی مناسبی وجود دارد، اما پتروشیمی ها مواد 

خام را به خارج از کشور صادر می کنند و لذا مواد اولیه تولید فیلم های 
پلیمری یعنــی پ.پ به تولیدکنندگان داخلی گران عرضه می شــود، 
بنابراین مذاکراتی با وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین ارشــاد 
انجام شد تا پ.پ به عنوان ماده اولیه تولید فیلم های پلیمری با قیمت 

مناسب تری در اختیار تولید کنندگان قرار گیرد.
 ابوالحسنی با اشاره به افزایش قیمت مواد اولیه تولید فیلم های پلیمری 
بیان داشــت: افزایش قیمت منجر به افزایش قیمت مواد بسته بندی و 
در نتیجه افزایش قیمت بســیاری از کالاهایی که نیازمند بسته بندی 
هستند می شــود. ابوالحسنی با اشــاره به برگزاری بیست و هفتمین 
نمایشــگاه بین المللی چاپ، بســته بندی و صنایع وابسته گفت: این 
نمایشگاه با حضور ١٩٠ کشــور در 7 سالن نمایشگاهی برگزار خواهد 
شــد و لذا در شــرایط کرونایی این فرصت برای غرفه داران فراهم می 

شود تا با مخاطبان تخصصی خود ارتباط گیرند. 
غلامرضا شــجاع، یک مقام مســئول در برگزاری نمایشگاه نیز در این 
نشست با اشــاره به ظرفیت های مناســب اقتصادی ایران اظهار کرد:  
ایران از نظر جغرافیایی موقعیتی اســتراتژیک در منطقه دارد و امکان 
اســتفاده از ترانزیت هوایی و زمینی در کنار دسترســی به کشورهای 
منطقه اوراسیا با ۴٠٠ میلیون نفر جمعیت که همگی عضو اکو هستند، 
ظرفیتی بزرگ و اقتصادی برای کشــور است که می توان با برنامه ریزی 

مناسب از آن به درستی بهره برداری کرد.
وی افــزود:  توجیه اقتصادی مناســبی برای انجام تولیــدات کیفی و 
مناســب با هدف دســتیابی به بازار صادراتی وجود دارد واین فرصتی 
اســت که در طول برگزاری نمایشگاه ها می توان از آن استفاده کرد.وی 
افزود:  ماشــین آلات صنعت چاپ از کیفیت مناسبی برخوردار هستند 
و با توجه به ارتباط این صنعت با بســته بندی صنایع غذایی و دارویی 
نقش مهمی در بهبود وضعیت صنایع وابســته به آن نیز خواهد داشت.

بیســت و هفتمین نمایشــگاه بین المللی چاپ، بسته بندی و ماشین 
آلات وابســته ١٣ دی ماه ٩٩ در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 

تهران برگزار و تا ١6 دی ماه برپا خواهد بود. .

 

وابستگی 75 درصدی صنعت چاپ به مواد اولیه وارداتی

اتاق اصناف ایران اعلام کرد شاخص مدیران خرید در 
آبان ماه امسال به ٣5.7١ بهبود یافت و وضعیت خرده 
فروشی هم نســبت به مهرماه با بهبود نسبی همراه 
بود. به گزارش اتــاق اصناف ایران، معاونت اقتصادی 
و برنامه ریزی، هر ماه گزارش طرح شــاخص مدیران 
خرید )PMI( با نام شامخ را منتشر می کند. این عدد 
در آبان ماه به ٣5.7١ رسیده است و با توجه به اینکه 
عدد پایین تــر از 5٠ مفهوم رکود را دارد، پس بهبود 
جزئی وضعیت خرده فروشــی نسبت به ماه مهر، به 
معنای خروج از رکود نیست. بر اساس این گزارش، از 
میان پنج مؤلفه اصلی شامخ شامل میزان فعالیت های 
انجام شده، سفارشات جدید مشتریان، سرعت انجام 
و تحویل ســفارش و یا فرآینــد کار، موجودی مواد 
اولیه یا لوازم خریداری شــده و میزان استخدام و به 
کارگیری نیروی انسانی می شود، شاخص سرعت انجام 
و تحویل سفارش به 55.١ رسیده و بیشترین میزان 

رشد را به خود اختصاص داده است.
شــاخص قیمت خرید مواد اولیه یــا کالاهای مورد 
نیاز نســبت به ماه قبل کاهش منفی ۸.٣٢ درصدی 
داشته و به تبع آن شاخص قیمت فروش محصولات 
یا خدمات ارائه شده نسبت به ماه قبل کاهش منفی 
٢٩.٩٣ درصدی داشته که موجب رشد سه درصدی 
عدد شــاخص میزان فــروش کالا و خدمات در آبان 
ماه نسبت به ماه قبل شــده است.بر اساس نتایج به 

دســت آمده از طرح شامخ آبان ماه، برخلاف افزایش 
6 درصدی رقم شــاخص کل خرده فروشــی با عدد 
٣5.7١ نسبت به رقم شــاخص مهر که ٣٣.6٩ بود، 
همچنــان این بخــش در فروشــگاه های زنجیره ای 
در وضعیت رکود به ســر می برند ولی نســبت به ماه 
گذشته با افزایش جزئی به سمت رونق حرکت کرده 

اند. طبق بررســی های انجام شــده، شاخص میزان 
استخدام و به کارگیری نیروی انسانی بیشترین تغییر 
را تجربه کرده و به ۴6.٣٣ درصد رســیده است که با 
توجه به شــاخص انتظارات در ارتباط با فعالیت ها در 
ماه آینده و افزایش ١۸.٩١ درصدی می توان اینگونه 
تحلیــل کرد که به علت امیــدواری واحدهای خرده 

فروشی به مساعد شدن اوضاع فروش و برقراری ثبات 
در بازار سبب شده تا اندکی وضعیت استخدام پرسنل 
خود را بهبود ببخشند.با توجه به نتایج پیشین طرح، 
فروشگاه ها در مهرماه نسبت به شهریور نیروی انسانی 
خــود را تا حدود ۴٠ درصد کاهــش داده بودند که 
ایــن تعدیل نیرو در مهرماه موجب کاهش ســرعت 
انجام و تحویل ســفارش و فرایند کار شــده بود که 
در آبــان با توجه به جبران خلأ نیروی انســانی، رقم 
شاخص ســرعت انجام تحویل ســفارش حدود ۴٢ 
درصد افزایش یافت.همچنین شــاخص قیمت خرید 
مواد اولیه یا لوازم مورد نیاز در ماه مورد مطالعه حدود 
هشــت درصد نسبت به ماه مشابه قبل کاهش یافته 
که این امر منجر به کاهش حدود ٣٠ درصدی قیمت 
محصولات تولیدی شده و به دنبال آن میزان فروش 

کالا و خدمات حدود سه درصد افزایش یافته است.
با توجه به اعلام ســتاد مقابله با کرونا در اواخر آبان 
ماه مبنی بر تعطیلی دو هفته ای واحدهای صنفی غیر 
از مشــاغل گروه یک درشهرهای قرمز از اول آذرماه، 
میزان خرید جامعــه در روزهای پایانی آبان افزایش 
یافته و تقاضا برای برخــی از اقلام که طی دو هفته 
مقرر شــد واحدهای صنفی مرتبط با آنها که تعطیل 
بودند، افزایش یافت. بنابراین افزایش 6 درصدی رقم 
شاخص آبان نسبت به مهر ممکن است نشأت گرفته 

از این امر باشد.

اتــاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود به بررســی آمارهای 
تجاری کشــور در ٩ ماهه ابتدایی سال جاری پرداخته که نشان دهنده 

جابجایی در میان اصلی ترین شرکای تجاری ایران است.
به گزارش ایســنا، آخرین آماری که از سوی ســازمان توسعه تجارت 
پیش از آذر ماه منتشــر شده بود نشان می داد که در میان اصلی ترین 
مقاصد صادراتی ایران، عراق توانسته پس از مدتی طولانی جایگاه چین 
را بگیرد و به شریک اصلی کشور بدل شود اما در پایان پاییز، بار دیگر 

چین به جایگاه همیشگی خود بازگشته است.
بر اســاس براوردهای انجام شــده تا پایان پاییز ســال جاری، میزان 
صادرات ایران به چین به عدد 6.۴ میلیارد دلار رسیده و این در حالی 

اســت که صادرات به عراق در مرز شــش میلیارد دلار قرار دارد. پس 
از این دو، امارات متحده عربی، ترکیه و افغانســتان در رده های بعدی 

واردکنندگان عمده کالا از ایران هستند.
در حوزه واردات کالا نیز چین با هفت میلیارد دلار اصلی ترین شــریک 
ایران بوده و پس از آن، امارات متحده عربی با 6.٣، ترکیه با ســه، هند 
با ١.6 و آلمان بــا ١.٣ میلیارد دلار، دیگر صادرکنندگان عمده کالا به 

ایران بوده اند.
همچنیــن براوردهــای صادراتی نشــان می دهــد که ایــران در آذر 
ماه توانســته نســبت به ماه قبل، افزایــش ١٠ درصــدی را در آمار 
صادراتــی خــود به ثبت برســاند. با ایــن وجود  تحت تاثیر شــیوع 

کرونــا، میزان ارزش صــادرات ایران تا پایان آذر حــدودا ٢٠ درصد و 
از نظــر وزنی حــدودا ١7 درصد کاهــش یافته اســت. واردات ایران 
 نیــز از نظــر ارزشــی ١6 و از نظر وزنی یک درصد نســبت به ســال 

قبل کمتر شده است.
این آمار در حالی به دســت آمده که در ماه های نخســت شیوع کرونا، 
پیش بینی می شــد بیش از ٣5 درصد از تجــارت ایران کاهش یابد و 
هرچند در ماه های ابتدایی شــیوع این ویروس، میزان کاهش صادرات 
حتی به مرز ۴٠ درصد نیز رســید اما با گشایش مرزها و تداوم تجارت 
با وجود محدودیت ها، به نظر می رســد امکان جبران بخشی از کاهش 

تجارت تا پایان سال جاری وجود داشته باشد.

خرده فروشی در آبان ماه رونق گرفت

چین دوباره شریک نخست تجاری ایران شد؛ آلمان مهم ترین شریک اروپایی

طبق آمار ســازمان توســعه و نوســازی معادن و 
صنایع معدنی ایران در راستای اقدامات توسعه ای با 
ظرفیت سازی در زنجیره تامین فولاد طی سال های 
١٣٩٢ تا ١٣٩۸، توانسته افزایش تولید محصولاتی 
همچون کنسانتره سنگ آهن، گندله، آهن اسفنجی 
و فولاد خام را به ثبت برســاند.به گزارش ایسنا، بر 
اساس آمار منتشر شــده، ایمیدرو در جهت تامین 
پایــدار مواد معدنی و اولیه مورد نیاز صنایع معدنی، 
تکمیل زنجیره فلزات اساسی را طی سال های گذشته 
مورد توجه قرار داده اســت. این مهم در راســتای 
اســتراتژی های توسعه ای ایمیدرو و با رویکرد جلب 
ســرمایه گذاری های بخش خصوصی محقق شده 
است.بنابر گزارش منتشر شده توسط این سازمان، در 
زنجیره تامین فولاد و در بخش کنسانتره سنگ آهن، 
میزان تولید این محصول در سال ١٣٩٢، به میزان ٢٣ 
میلیون تن بوده که در سال ١٣٩۸ به  ۴7 میلیون تن 
افزایش پیدا کرده است.میزان تولید گندله در سال 

١٣٩٢ به ٢٠ میلیون تن رســید و با بهره برداری از 
طرح های مختلف فولادی در کشور، میزان تولید این 
محصول در سال ١٣٩۸ به ۴١ میلیون تن رسید. در 
بخش آهن اسفنجی نیز از ١5 میلیون تن تولید شده 
در ســال ١٣٩٢، آهن اسفنجی تولید شده در سال 
١٣٩۸،   ٢7 میلیون تن ثبت شده است.همچنین 
در سال ١٣٩٢ میزان تولید فولاد خام ١6 میلیون تن 
بوده است که با بهره برداری از طرح های فولادی بین 
سال های ١٣٩٢ تا ١٣٩۸، تولید بیش از ٢7 میلیون 
تن از این محصول در سال ١٣٩۸ رقم خورده است.

افزایش ۲ برابری تولید در زنجیره فولاد

۴٩ رقم بذر گیاهی که ١5 رقم آن در حوزه باغی و 
٣۴ رقم در حوزه زراعی بود ظهر دیروز رونمایی شد. 
به گزارش ایسنا در پنجمین جشنواره معرفی ارقام 
گیاهی، بذور جدیــد گیاهانی چون گندم نان آبی، 
گندم دوروم، گندم نان دیم، جوی آبی، جوی دیم، 
یونجه، شبدر، آفتابگردان، کنجد، ذرت، کلزای بهاره، 
کلزای زمستانه، علوفه خلر، چغندر، زردآلو، عناب، 
انگور، گیلاس، گل فریزیا و برنج معرفی شد و سپس 
از دست کار آفرینان بخش کشاورزی تقدیر به عمل 
آمد. در این مراسم اردلان_دبیرانجمن تولیدکنندگان 

بــذر با بیان اینکه باید  بــذر را  یک صنعت بدانیم 
گفت:در صنعت بذر  مســئله نقدینگی از اهمیت 
بسیاری برخوردار است. شرکت های بسیاری در این 
بخش در خصوص منابع مالی درگیر هســتند و به 
بانک ها وابستگی مطلق دارند. البته طی چندین سال 
اخیر تلاش شده که مشکلات به حداقل برسد  ولی 
اقدمات بیشتر در شکل مسکن بوده است. وی ادامه 
داد: صندوق ملی بذر را تاسیس کردیم و فعالیت های 
خوبی نیز در این صندوق شکل گرفته است. اگر این 
صندوق از نظر مالی تقویت شود مشکلات بسیاری از 
شرکت ها  حل خواهد شد. در حقیقت اگر بخواهیم 
5٠ درصد مشکلات بذر را حل کنیم باید به مسئله  
نقدینگی توجه بیشتری شود. اردلان همچنین به 
اهمیت صادرات بذر به کشورهای همسایه، پرداخت 
یارانه بذر به صورت مستقیم به کشاورز، حمایت برای 
تامین ارز واردات بذر و اجازه ورود بخش خصوصی به 

تولید بذور گندم نان صنعتی نیز اشاره کرد.

رونمایی از ۴۹ رقم بذر گیاهی

ساخت سامانه ضدعفونی کننده 
ازن با فناوری نانو

مدیر عامل یک شــرکت دانش بنیان از ساخت دستگاه تولید 
ســامانه ضدعفونی با تکنولوژی نانو خبــر داد که به گفته  او، 
این نخســتین بار است که چنین دســتگاهی ساخته می شود.

به گزارش ایســنا، دکتر بیتا مهروی درباره این دستگاه گفت: 
دستگاه تولید سامانه ضدعفونی یک دستگاه خانگی، صنعتی و 
بیمارستانی اســت که از قابلیت ضدعفونی کنندگی »ازن« در 
ساخت آن بهره برداری شده اســت.وی با بیان اینکه ازن برای 
ســلامتی انسان مضر اســت، اما خاصیت ضد عفونی کنندگی 
قوی دارد، افزود: نوآوری این ســامانه در این اســت که پس از 
اتمام ضد عفونی کردن به کمک تکنولوژی نانو، ازن به اکسیژن 
تبدیل شــده و کوچکترین خطری برای انسان و محیط زیست 
ایجاد نمی کند. این دســتگاه دوســتدار محیط زیست، توانایی 
ضدعفونی کننده تمام وســایلی که به ازن حســاس نباشند را 
دارد و دارای مجوز غذا دارو و آزمایشگاه معتمد محیط زیست 
نیز است.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تحت پوشش مرکز 
رشــد و نوآوری دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: این دستگاه 
مشــابهی ندارد و در حال مذاکره با چند شــرکت ایتالیایی و 
آلمانی برای راه اندازی خط تولید آن در اروپا هســتیم.مهروی 
ادامه داد: این دســتگاه از نظر هزینه بســیار مقرون به صرفه 
اســت و نیاز به هیچ ماده شوینده ندارد. همچنین حمل آسان، 
عدم حساســیت و ایمنی برای انســان از دیگر ویژگی های آن 
محســوب می شــوند.بنا بر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشــکی ایران، وی از حمایت  مســئولان این دانشگاه تشکر 
کرد و افزود: چالش های بســیاری در مســیر فعالیت ما وجود 
 داشــت که بدون حمایت دانشــگاه رفع این چالشها و ساخت 

دستگاه امکان پذیر نبود.

توزیع روزانه ۴٠٠٠ تن انواع روغن 
در سراسر کشور

دبیر انجمن صنفی روغن نباتی ایران گفت:روزانه بین ٣5٠٠ تا 
۴٠٠٠ تن از انواع روغن مایع و جامد در سراســر کشور توزیع 
می شــود و فروش روغن گرانتر از نرخ مصوب سازمان حمایت 
گرانفروشی است. امیر هوشنگ بیرشک در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه روزانه بین ٣5٠٠ تا ۴٠٠٠ تن از انواع روغن مایع و 
جامد در سراسر کشور توزیع می شود، اظهار کرد: تولید روغن 
و توزیع آن در کشــور کماکان ادامــه دارد. وی ادامه داد: تمام 
کارخانه هایی که روغن تولید می کنند محصولاتشان را با قیمت 
مصوب یعنی نرخ تعیین شده توسط سازمان حمایت توزیع می 
کنند. شــرکت های پخش هم بایستی با قیمت مصوب روغن 
ها را تحویل خرده فروشــی ها دهند. دبیرانجمن صنفی روغن 
نباتی ایران اضافه کرد: بیش از ٩٠ درصد مشکلات تولید روغن 
مایع حل شــده است و تلاشمان براین اســت که در روزهای 
آینده بازار آرامی داشته باشیم. در خصوص روغن جامد نیز در 
مولفه های بسته بندی، ورق حلب و نوع روغن هنوز مشکلاتی 
وجود دارد و مهمترین چالش نیز ارزهای قابل انتقال است که 
اگر بانک مرکزی کمک کند و مســاله ارز و واردات روغن حل 
شود، همه مشکلات مرتفع خواهد شد.بیرشک در پایان گفت: 
قیمت های مصوب روغن براساس نوع و حجم در سامانه ١٢۴ 
زده شده است و فروش روغن گرانتر از نرخ مصوب گرانفروشی 

تلقی می شود.

انقلابی در عرصه معدنکاری ایران 
در راه است

مدیرعامل شــرکت معدنــی و صنعتی چادرملــو ضمن مثبت 
ارزیابی کردن شرایط و قیمت مواد معدنی در سال نو میلادی و 
برنامه های ارائه شده توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت مبنی 
بر ابطــال پهنه های بلاتکلیف، اجرایی شــدن تنها همین یک 
برنامه را عامل انقلابی درحوزه معدن ایران دانســت.به گزارش 
ایســنا، مهندس ناصر تقی زاده با بیان اینکه به نظر می رســد 
در ســال جدید میلادی شاهد افزایش قیمت فلزات باشیم اما، 
بازار داخلی ما مســتقیماً متاثر از افزایــش قیمت های جهانی 
نخواهد بود، شرایط و قیمت مواد معدنی در سال نو میلادی را 
مثبت ارزیابی و اظهار کرد: قیمت  محصولات معدنی منطقی به 
نظر می رســد؛ البته ما برای فروش مواد معدنی خیلی متاثر از 
قیمت های بازار جهانی نیستیم؛ چراکه قیمت گذاری محصولات 
معدنی در داخل کشور، بسیار کمتر از نرخ تبدیلی آن در خارج 
از کشور است.طبق اعلام شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو، 
مدیر عامل این شــرکت، خاطر نشان کرده است که اینطور که 
به نظر می رسد، ما در سال آینده میلادی باز هم شاهد افزایش 
قیمت مواد معدنی باشیم. این افزایش قیمت در خارج از کشور، 
منجر به افزایش قیمت ها در داخل کشور خواهد شد. البته این 
افزایش قیمت ها نه به صورت فوری و متناســب با آن، بلکه با 
شیب کمتری همراه خواهد بود.تقی زاده در رابطه با برنامه های 
وزارت صمت برای بهبود وضعیت معدن کاری در  شرایط فعلی، 
تصریح کرد: برنامه ای که از ســوی وزیــر صمت جهت ابطال 
پهنه های بلاتکلیف ارائه شــده، بسیار اثر بخش است؛ چنانچه 
تنها همین برنامه به صورت کامل اجرایی شود نه تنها  انقلابی 
در عرصــه معدن کاری ایران ایجاد خواهد ش بلکه با این اقدام 
زمینه کار کردن شرکت های گوناگون بر روی این مناطق ایجاد 
می شود. نباید همچون گذشــته، صرفا با ثبت محدوده، کاغذ 
خرید و فروش شــود؛ لذا امیدواریم که این طرح به طور کامل 
اجرا شود.مدیرعامل شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو ضمن 
تاکیــد براینکه ما در بخش منابع انســانی هیچگونه کمبودی 
نداریــم و ظرفیت نیروهای متخصص در کشــور وجود د ارد، 
گفــت: به جز معــادن زیرزمینی که کمــی از دانش روز عقب 
هســتیم؛ در مابقی معادن ما نیروهای متخصص و زبده زیادی 
داریم. همچنین در بخش ماشین آلات نیز مشکل جدی جهت 
تهیه وجود ندارد اما به لیــل قیمت بالای ارزهای خارجی، در 
بعضی مواقع خرید ماشــین آلات به صرفه نیســت.تقی زاده در 
پایــان با بیان اینکه، بازار مواد معدنی داخلی، هنوز نتوانســته 
اســت خود را با قیمت هــای روز وفق دهد؛ افــزود: به همین 
خاطر برخی از ماشــین آلات معدنی کــه بعضاً قیمتی ٢٠ الی 
٣٠ میلیارد تومانی دارند؛ بــرای خریدار خود مقرون به صرفه 
نیســتند. البته تنها در بخش ماشــین آلات حفاری در کشور، 
کمبود داشته ایم که مشکل آن نیز با واردات حل شده و  برای 

واردات آن مشکلی نداریم.

صنعت، معدن، تجارت
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اخــبــار

فروپاشی قیمت نفت در سال ٢٠٢٠ باعث ارزیابی 
مجــدد ارزش داراییهای نفتی و کاهش قابل توجه 

آنها توسط غولهای نفتی شد.
به گزارش ایســنا، این پیش بینــی که تقاضا برای 
نفت در ســال ٢٠٢٠ احیای کاملی پیدا نمی کند 
و چالشــهای بلندمدت صنعت نفت شــامل رشد 
تجدیدپذیرهــا و خودروهای برقی، باعث شــد که 
تقریبا همه شــرکتهای نفت و گاز جهان  امســال 
ارزش داراییهایشان را کاهش دهند. کاهش ارزش 
دارایی غولهای نفتی و تولیدکنندگان مســتقل در 
آمریکا و کانادا امســال به بالاترین ســطح در یک 
دهه اخیر صعود کرد. جدیدترین آمار مالی موجود 
که برای ســه ماهه سوم است، به منزله پایان اعلام 
کاهش ارزش داراییهای شــرکتهای نفتی نیســت 
و این روند در ســه ماهه چهــارم ٢٠٢٠ هم ادامه 
خواهد یافت. ارزیابی مجدد ارزش داراییهای نفتی 
و گازی به حدی گســترده بود کــه حتی ابرغول 

آمریکایی اکســون موبیــل که تا یــک ماه پیش 
ســالها از آخرین ارزیابی داراییهایشان می گذشت، 
هشــدار داد ارزش داراییهای گازی این شرکت در 
آمریکا، کانادا و آرژانتین در ســه ماهه چهارم پس 
 از احتســاب مالیات بین ١7 تــا ٢٠ میلیارد دلار 

کاهش خواهد یافت.
تحلیل وال اســتریت ژورنال نشان داد حتی بدون 
اعلام کاهش ارزش دارایی اکســون موبیل در سه 
ماهه چهــارم، صنعت نفت در آمریکا، کانادا و اروپا 
در ٩ ماه نخســت سال ٢٠٢٠ ارزش داراییهایش را 
مجموعا ١۴5 میلیارد دلار کاهش داده که بالاترین 
میزان از سال ٢٠١٠ بوده و معادل حدود ١٠ درصد 

از مجموع سرمایه بازار این شرکتهاست.
بررســی شــرکتهای نفتی با بیش از یک میلیارد 
دلار ســرمایه بــازار در آمریکای شــمالی و اروپا 
نشــان داد کــه کاهــش ارزش دارایــی آنها در ٩ 
ماه نخست ســال ٢٠٢٠ بســیار بالاتر از وضعیت 

 مشــابه در دوره رکود قبلی در فاصله سال ٢٠١5 
تا ٢٠١6 بوده است.

ارزش  کاهــش  دلار  میلیــارد  هــا  ده  امســال 
دارایــی بزرگتریــن شــرکتهای نفــت و گاز دنیا 
نــه تنها تحــت تاثیــر فروپاشــی قیمــت نفت 
 بلکه تحــت تاثیر پاییــن ماندن قیمــت نفت در 

بلندمدت روی داد.
از پایان سپتامبر موارد بیشــتری از کاهش ارزش 
دارایی اعلام شــده و مجموع کاهش ارزش دارایی 
در ســال ٢٠٢٠ را به فراتــر از ١5٠ میلیارد دلار 
رســانده اســت. کاهش ارزش دارایی اکسون بالغ 
بر ٢٠ میلیارد دلار در ســه ماهه چهارم و هشــدار 
شرکت شل درباره کاهش ارزش دارایی این شرکت 
به میزان ۴.5 میلیارد دلار در ســه ماهه چهارم، به 
برآورد وال استریت ژورنال از کاهش ١۴5 میلیارد 
دلار ارزش دارایــی صنعت نفت در ســال ٢٠٢٠ 

افزوده می شود.

مدت کوتاهی پس از ریزش قیمت نفت در مارس، 
غولهای نفتی کاهش سنگین ارزش داراییهایشان را 
اعلام کردند و اکثر غولهای اروپایی برآوردشان را با 
پیش بینی قیمت پایینتر نفت در ســالهای آینده و 
تاثیر طولانی مدت همه گیری ویروس کرونا مرتبط 

عنوان کردند.
شــرکتهای بریتیش پترولیوم، شــل، انی و توتال 
شــاهد کاهش چشــمگیر ارزش دارایی هایشــان 
بودند و حتی ابرغول فرانســوی پروژه های ماســه 
نفتی کانادایی فورت هیلز و ســورمونت را به عنوان 
داراییهای سرگردان توصیف کرد یعنی با ذخایری 
با عمر بیش از ٢٠ ســال و هزینه های بالای تولید 
که ذخایرشــان ممکن است تا سال ٢٠5٠ به طور 

کامل استخراج نشوند.
توتــال در ژوییه اعلام کرد پس از ســال ٢٠٣٠ با 
توجه به پیشــرفتهای فناوری به خصوص در بخش 
حمل و نقل، این شــرکت انتظــار دارد تقاضا برای 
نفت به پیک خود برســد و قیمــت نفت برنت به 
سطح قیمت بلندمدت 5٠ دلار در هر بشکه حرکت 
کند که مطابق با سناریوی توسعه پایدار آژانس بین 

المللی انرژی است.
لوک پارکــر، تحلیلگر و نایب رییس شــرکت وود 
مک کنــزی در ژوئن اظهار کرده بود کاهش ارزش 
دارایی بریتیش پترولیوم بــه میزان ١7.5 میلیارد 
دلار در ســه ماهــه دوم، پیامدهــای کوتاه مدت 
و بلندمــدت دارد. در بلندمدت بــه معنای تغییر 
اســتراتژیک این شرکت از نفت و گاز است. اگرچه 
چنیــن تغییری چنــد دهه زمان می بــرد اما این 
شرکت اکنون این تفکر را پیدا کرده که داراییهای 
بالادســتی اش ارزشــی کمتر از آنچه شــش ماه 
 پیــش تصور می رفت دارند و در واقع برخی از آنها 

هیچ ارزشی ندارند.
ارزش  کــه  نیســتند  نفتــی  غولهــای  فقــط 
قیمــت  فروپاشــی  از  پــس  را   داراییهایشــان 

نفت کاهش دادند.
طبــق تحلیلی کــه اداره اطلاعات انــرژی آمریکا 
در ژوییــه داشــت، چهــل تولیدکننــده نفــت 
آمریکایــی در ســه ماهه نخســت ســال ٢٠٢٠ 
 ارزش دارایــی خــود را مجموعــا ۴۸ میلیــارد 

دلار کاهش دادند.
 این ۴٠ شرکت شامل اکســیندانتال، آپاچ، کنچو 
ریسورســز، کونوکو فیلیپس، EOG ریسورســز، 
ماراتون اویل، نوبل انرژی و پارســلی انرژی که در 
تولیــد حــدود ٣٠ درصد از مایعــات نفتی آمریکا 
ســهم دارند، در ســه ماهه نخست ســال ٢٠٢٠ 
 بزرگتریــن کاهــش ارزش دارایی از ســال ٢٠١5 

تاکنون را اعلام کردند.
بر اســاس گزارش اویــل پرایس، اختــلاف عمده 
ســال ٢٠٢٠ بــا ســال ٢٠١5 در این اســت که 
شــمار رو به رشــدی از شــرکتهای نفتی سراسر 
جهــان علاوه بــر تاثیر کوتاه مــدت ریزش قیمت 
نفت بــر داراییهایشــان، به پیامدهــای بلندمدت 
اجتماعــی  گــذاری  ســرمایه  و  انــرژی   گــذار 

مسئولانه اشاره کردند.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز اعلام کرد 
که ظرفیت مخازن گاز کشــور تا سال ١۴٠٢ به 6.5 

میلیارد مترمکعب می رسد.
به گزارش وزارت نفت، بهرام صلواتی در آئین امضای 

تفاهم نامه همکاری میان شرکت مهندسی و توسعه 
گاز و شــرکت نفت خزر گفت: شــرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران بازوی اجرایی شرکت ملی گاز است 
و پروژه هــای اجرایی این شــرکت در امور خطوط 
لوله، ایســتگاه های تقویت فشــار، چاه ها و مخازن 
پروژه های  پروژه های مخابراتی،  گاز،  ذخیره ســازی 
تأسیســات ابنیه و ساختمان، ایســتگاه های کنترل 
فشار و سایر بخش هایی که به اجرا مربوط می شود از 

سوی شرکت مهندسی و توسعه گاز انجام می شود.
وی افزود: چند ســالی است که مخازن ذخیره سازی 
به پروژه های شــرکت مهندسی و توسعه گاز افزوده 
شــده اســت و خوشــحالیم که مفید بودیم و طرح 

ذخیره سازی شکل گرفت.
مدیرعامل شــرکت مهندسی و توســعه گاز درباره 
ذخیره ســازی گاز کــه دلیل آن تــوازن در مصرف 
گاز طبیعی کشــور اســت، اظهار کــرد: این کار به 
این دلیل اســت که در فصل سرد سال می توان در 
صورت بروز مشکل در خطوط لوله گاز طبیعی، این 
مخازن ذخیره سازی را جایگزین کرد تا مشکلی برای 
پایداری گاز کشــور پیش نیاید.صلواتی تصریح کرد: 

در همه جهان حدود 6٠٠ مخزن ذخیره سازی وجود 
دارد که در مجموع می توانند ۴٠٠ میلیارد مترمکعب 
گاز ذخیره کنند. در کشــور ما نیز هم اکنون حدود 
٣.٢5 میلیارد مترمکعب ظرفیت وجود دارد و حدود 
٣٠ میلیارد مترمکعب از این مخازن برداشت می شود.

وی تأکید کرد: امیدواریم بتوانیم با اجرای پروژه های 
مختلف ذخیره ســازی، ظرفیت مخازن گاز طبیعی 
کشــور را تا ســال ١۴٠٢ به 6.5 میلیارد مترمکعب 

برسانیم که برنامه ریزی آن انجام شده است.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز با اشاره به 
امضای تفاهم نامه برای پیشبرد پروژه توسعه مخزن 
قزل تپه، گفت: پیمانکار و مشاوران این پروژه خرداد 
ماه سال ٩۸ انتخاب شدند و کار عملیاتی آن آغاز و 
یک دکل هم نصب شده است که مبلغ قرارداد پروژه 
حــدود ٢۴ میلیارد تومان و ١١.5 میلیون یورو بوده 
اســت.صلواتی تصریح کرد: این پروژه تاکنون حدود 
٢٠ تا ٣٠ درصد پیشــرفت داشته است که به دلیل 
تحریم های بین المللی کمی با کندی روبه رو شد، اما 
پیش بینی می کنیم این پروژه در آبان ســال ١۴٠٠ 

تکمیل شود.

ظرفیت مخازن گاز کشور به 6.5 میلیارد مترمکعب می رسد

هند تولید گاز طبیعی از آب های 
عمیق را افزایش داد

با شــروع تولید گاز از عمیق ترین میدان گازی دریایی آسیا، هند 
سهم گاز طبیعی در سبد انرژی خود را افزایش می دهد. به گزارش 
خبرنگار مهر به نقل از راشاتودی، با شروع تولید گاز از عمیق ترین 
میدان گازی دریایی آســیا، هند سهم گاز طبیعی در سبد انرژی 
خود را افزایش می دهد.آنچه این کشــف را بســیار خبرساز کرده 
این اســت که در عمق بیش از ٢٠٠٠ متر واقع شده است و باعث 
می شود آرکلاستر عمیق ترین میدان گازی دریایی آسیا باشد.انتظار 
می رود تا آخر سال آینده تولید گاز فلات در حدود ١٢.٩ میلیون 
مترمکعب استاندارد در روز بشود.شرکت رلاینس انتظار دارد اوج 
تولید گاز از این ٣ میدان تا سال ٢٠٢٣ به ٣٠ میلیون فوت مکعب 
در روز برســد. این معادل بیش از ٢5 درصد کل تولید گاز داخلی 
هند است.رلاینس هند انتظار دارد پروژه آینده که خوشه ماهواره 
نام گذاری شــده است در ٢٠٢١ فعال شــده و به دنبال آن پروژه 

ام جی به بهره برداری برسد.

 عراق به توافق اوپک پلاس 
پایبند است

یک مقام مســئول عراق اعلام کرد کــه صادرات نفت جنوب این 
کشور در ماه دسامبر تاکنون ٢ میلیون و 7٠٠ هزار بشکه در روز و 
همسو با توافق اوپک بوده است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
رویترز، خالد حمزه، مدیرعامل شرکت نفت بصره به روزنامه دولتی 
الصباح اعلام کرد که صادرات نفت عراق از پایانه های جنوبی این 
کشور در ماه دسامبر تاکنون ٢ میلیون و 7٠٠ هزار بشکه در روز 
بوده است.این روزنامه دولتی روز سه شنبه )نهم آذرماه( در گزارشی 
به نقل از حمزه گفــت: عراق به طور کامل به توافق کاهش تولید 
سازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش )اوپک 

پلاس( پایبند است.

مصرف کنندگان بزرگ برق مکلف 
به کاهش ١٠ درصدی مصرف شدند

شــرکت برق منطقه ای تهران از مصرف کنندگان بزرگ برق مثل 
کارخانجات خودروســازی، فولادی ها و سیمانی ها خواست مصرف 
برق خود را ١٠ درصد کاهش دهند تا در مصرف ســوخت نیروگاه 
ها صرفه جویی شود. به گزارش وزارت نیرو، شرکت برق منطقه ای 
تهران، بر اساس ابلاغ شرکت توانیر مبنی بر محدودیت های ایجاد 
شده در تأمین سوخت نیروگاه های کشور در طول زمستان امسال 
و به منظور جلوگیری از بروز هرگونه مشــکل در تأمین برق شبکه 
سراسری، طی نامه ای از مشترکان فوق توزیع خود خواست با کاهش 
حداقل ١٠ درصدی انرژی مصرفی روزانه خود به صورت شناور در 
این امر ضروری همکاری کنند.بختیار ظهوری زنگنه، معاون برنامه 
ریزی و تحقیقات شــرکت برق منطقه ای تهران بر همین اســاس 
طی نامه ای از مشــترکان بزرگ این شرکت از جمله صنایع بزرگ 
فولاد، سیمان، خودروسازی و ... به عنوان مراکز عمده مصرف انرژی، 
ضرورت مدیریت و کاهش بار مصرفی خویش در طول زمستان سال 
جاری را خواستار شد.در این نامه آمده است: مشترکان یاد شده به 
منظور کاهش حداقل ١٠ درصــدی انرژی مصرفی روزانه خود در 
طول هر یک از روزهای دی ماه ســال جاری و به صورت شناور بر 
اساس جدول ارسالی اقدام کنند. نتایج همکاری مشترکان به شرکت 
توانیر ارســال می شود و پاداش در نظر گرفته شده همکاری در این 

طرح نیز محاسبه و متعاقباً پرداخت خواهد شد.

 از پشت بام خانه خود 
درآمد کسب کنید

مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان البــرز گفت: 
مشــترکان پرمصــرف با نصــب پنل های انرژی خورشــیدی 
در پشــت بام منزلشــان می توانند علاوه بر تامین انرژی خود 
می توانند برق اضافی تولیدی را به اداره برق بفروشــند. بهنام 
بیات در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به اینکه چند سالی است 
وزارت نیرو مشــترکان خانگی را دعــوت می کند که با خرید 
پنل خورشــیدی و نصب آن در پشــت بام خود، برق تولیدی 
آن را به دولت بفروشــند تا هم در تولید برق پاک فعال شوند 
و هم ســود مناسبی به دست آورند، اظهار کرد: ایران به لحاظ 
میزان دریافت انرژی خورشــیدی و متوســط ســاعت آفتابی 
)ســالانه بیش از ٢٩٠٠ ساعت(، یکی از کشــورهای مناسب 
جهان در حوزه تولید انرژی های خورشــیدی است؛ به گونه ای 
که پیش بینی می شــود این انرژی در آینده سهم قابل توجهی 
از انــرژی مصرفی ایران را به خود اختصاص دهد.وی ادامه داد: 
مشترکان پرمصرف با نصب پنل های انرژی خورشیدی در پشت 
بام منزلشــان می توانند علاوه بر تامیــن انرژی خود می توانند 
بــرق اضافی تولیدی را به اداره برق بفروشــند.وی توضیح داد: 
در حــال حاضر هر کیلووات برق به طور متوســط ١٠٠ تومان 
به مردم فروخته می شود ولی اداره برق انرژی تولیدی از طریق 
پنل های خورشیدی را حدود هزار و ۴٠ تومان از مردم می خرد.

این مســئول اضافه کرد: چنانچه مشترکی خواهان نصب پنل 
خورشــیدی پشــت بامی اســت می تواند با ثبت نام در سامانه 
مهرســان یا مراجعه حضوری به شرکت های توزیع نیروی برق 
نزدیک محل ســکونت، نسبت به دریافت مجوز مربوطه و عقد 

قرارداد خرید تضمینی برق به مدت ٢٠ سال اقدام کند.

فعال شدن کمیسیون همکاری 
عراق و ایران بعد از شش سال وقفه

وزیر نیرو از فعال شــدن کمیســیون عالی مشترک همکاری 
اقتصــادی و تجاری بین ایران و عــراق در هفته های آینده در 
تهران بعد از شــش ســال وقفه، خبر داد.به گزارش ایسنا، رضا 
اردکانیــان دیروز بعد از پایان رایزنی بــا وزیر تجارت عراق در 
جمع خبرنــگاران ایرانی گفــت: تهران در هفتــه های آینده 
میزبان اجلاس کمیســیون عالی مشــترک همکاری اقتصادی 
و تجاری ایران و عراق بعد از شــش ســاله وقفه است. هیاتی 
تخصصی از دولت عراق در این اجلاس شــرکت می کند و در 
مقابــل دولت و بخش خصوصی ایران رایزنی های ســازنده ای 
 برای توســعه هرچه بیشتر مناســبات دو جانبه با طرف عراقی 

برگزار خواهند کرد.

میلیاردها دلار ضرر و زیان نفتی بی پایان

انرژی

قیمت شــاخص نفت خام برنــت صبح دیروز، 
سه شــنبه، نهم دی ماه با ٢٣ ســنت افزایش به 
5١ دلار و ٩ سنت رسید.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از رویترز، قیمت شــاخص نفت خام 
برنت صبح دیروز، سه شــنبه، نهم دی ماه با ٢٣ 
ســنت افزایش به 5١ دلار و ٩ ســنت رســید. 
قیمــت نهایی شــاخص نفت خــام برنت روز 
دوشنبه )هشتم دی ماه(، 5٠ دلار و ۸6 سنت و 
قیمت شاخص دبلیوتی آی آمریکا ۴7 دلار و 6٢ 
ســنت بود.قیمت نفت دیروز، برای سومین بار 
در چهــار معامله اخیر افزایش یافت، زیرا انتظار 
می رود ایالات متحده پرداخت کمک های مالی 
مربوط به همه گیری کرونا را گســترش دهد و 
این موضوع سبب افزایش تقاضای سوخت شود، 
همچنین انتظار می رود با توافق نهایی برگزیت، 
تجارت بیــن اروپا و انگلیس ثبــات پیدا کند. 
قیمت شــاخص نفت خام برنت ساعت 7 و ۴٠ 

دقیقه دیروز )سه شنبه، نهم دی ماه( با ٢٣ سنت 
افزایش به 5١ دلار و ٩ ســنت و قیمت شاخص 
دبلیوتی آی آمریکا نیز با ٢٣ ســنت افزایش به 
۴7 دلار و ۸5 ســنت برای هر بشــکه رســید.

استفان اینز، استراتژیســت ارشد بازار مؤسسه 
آکســی تریدر در این باره گفت: افزایش قیمت 
نفت ممکن اســت به دلیل نــوع جدید ویروس 
کرونا و نشســت آینــده تولیدکنندگان عضو و 
غیرعضو سازمان کشــورهای صادر کننده نفت 

)اوپک( موسوم به اوپک پلاس محدود باشد.

قیمت نفت افزایش یافت

سخنگوی صنعت برق کشــور گفت: در شرایط 
کنونی تمامی مشترکان خانگی کم مصرف برق از 
تخفیف ١٠٠ درصدی برق برخوردار شده و این 
تخفیف در قبض این دوره آن ها اعمال شده است.

مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق 
کشور در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس با اشاره به اینکه در حال حاضر قبض های 
دوره چهارم امســال مطابق بــا الگوهای مصرف 
طرح برق امید محاسبه شــده گفت: در شرایط 
کنونی تمامی مشترکان خانگی کم مصرف برق 

از تخفیف ١٠٠ درصدی برق برخوردار شــده و 
این تخفیف در قبض این دوره آن ها اعمال شده 
اســت.رجبی مشــهدی در بیان جزئیات رایگان 
شدن قبوض، تاکید کرد: دوره جدید قبض های 
برق در آبان و آذر ماه امسال هستند که دقیقا از 
اول آبان ماه آن دســته  از مشترکانی که کمتر از 
الگوی تعیین شــده برق امید مصرف داشته اند، 
از پرداخت تمامی هزینه ها حتی بیمه و عوارض 
برق معاف شده اند و این پاداشی برای قدردانی از 
مشترکانی اســت که از انرژی به اندازه و درست 
مصرف می کنند. سخنگوی صنعت برق در پاسخ 
به خبرنگار فارس در مورد آمار دقیق مشــترکان 
افزود: با توجه به اینکه سیستم محاسبات و صدور 
قبض در هر اســتان به صــورت جداگانه و برای 
مشترکان آن استان انجام می شود، در حال حاضر 
بخــش قابل توجهی از قبض های این دوره صادر 

شده و به دست مردم رسیده است.

قبض های برق امید به دست مردم رسید
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یک تحلیلگر بورس گفــت: با توجه به بودجه١۴٠٠و 
کســری بودجه آن، تا انتهای سال آتی شاخص کل 
سقف های بالاتری را خواهد دید و در فرصت باقیمانده 
تا پایان ســال، بیشــتر شــاهد جذابیت شرکت های 
کوچــک خواهیم بود. به گــزارش خبرنگار مهر، بازار 
سرمایه امسال، ســال متفاوتی را سپری کرد؛ از یک 
سو تعداد سهامداران به شدت رشد کردند و بسیاری 
از افرادی که تاکنون حتی یک بار هم با مفاهیمی به 
نام کد ســهامداری یا خرید و فروش های سهم دست 
و پنجه نرم نکرده بودند، کم کم به جمع ســهامداران 
پیوســتند و حضور در بازار سرمایه برای حفظ ارزش 
پولشــان را به حضور در سایر بازارهای موازی ترجیح 
دادند. اما در بورس، همه چیز به معاملات سهامداران 
خرد ختم نمی شــود؛ بلکه ابزارهــای مختلفی که از 
سوی سهامداران حقوقی در بازار سرمایه به کار گرفته 
می شود؛ تا کنون توانسته بسیاری از فرآیندهای خرید 
و فروش ســهام را دچار چالــش کرده و گردش مالی 
در بازار سرمایه را به سمت شرکتهای حقوقی هدایت 
نماید. در این میان ابزارهای نوینی هم در بازار سرمایه 
به کار گرفته می شود که همچون هر ابزار دیگری در 
بازارهای نقدشــونده، ممکن است کاربردهای خوب و 
بد را در کنار هم داشته باشد. نمونه آن هم معاملات 
الگوریتمی اســت؛ همان خریــد و فروش هایی که با 

استفاده از ربات ها و با پول کلانی که برخی شرکتهای 
حقوقی در اختیار معامله گران الگوریتمی قرار می دهند، 
بازار را به شدت تحت تأثیر قرار داد و صف های خرید و 
فروش صوری را شکل می دهد که یک شبه می توانند 
عده ای را به تخت و تاج دارایی هایی پربازده بنشــانند 
و عده ای دیگر را به خاک سیاه. البته اکنون انجام این 
معاملات از سوی شــرکتهای دارای مجوز از سازمان 
بــورس، ممنوع اســت و در مقابل، عــده ای دیگر به 
صورت غیررســمی مشغول فعالیت هستند و به طور 
نامحسوس، در پی تأمین منافع عده ای خاص که البته 
حرف و حدیث های بسیاری را با خود به همراه دارند. 
علیرضــا کریمیان، تحلیلگر بازار ســرمایه در گفتگو 
بــا خبرنگار مهر با بیان اینکــه الگوریتم به مجموعه 
اقداماتی که به صورت گام به گام تعریف شــده باشد، 
گفته می شــود و در واقع، معاملات الگوریتمی نیز با 
اســتفاده از روش های تحلیلی، اســتراتژی معاملاتی 
خاصی را برای خود تعریف می کنند که شــامل سه 
مرحله جمع آوری اطلاعات، تحلیــل داده ها و انجام 
معاملات است؛ بنابراین نرم افزارهایی درست شده اند 
که می توانند بدون دخالت انســان به انجام معاملات 
در بــازار بپردازند. وی افزود: در ایــن میان، اولین و 
مهمترین تأثیر معاملات الگوریتمی، ایجاد سودآوری 
بســیار خوب برای صندوق های سرمایه گذاری است؛ 

چراکه این صندوق ها توانایی خرید و اســتفاده از این 
نرم افزارها را دارند و همیــن موضوع می تواند عاملی 
برای این باشــد کــه افراد تــازه کار، در بازار ترغیب 
شــوند به جای سرمایه گذاری مستقیم در بازار بورس 
به ســرمایه گذاری غیرمســتقیم در بازار بپردازند که 
البته در یک نوع نگاه مثبت به این معاملات، اقدامات 
صندوق هــای ســرمایه گذاری در بلندمــدت باعث 
خوش بینی بیشتر افراد به این بازار و ورود منابع مالی 
به صندوق ها می شــود؛ زیرا به جای اینکه خودشان 
مســتقیم اقدام به خرید و فــروش کنند که احتمالاً 
چیزی جر ضرر نخواهند داشت، از این طریق می توانند 
سودآوری خوبی داشــته باشند. وی خاطرنشان کرد: 
البته برخی تصور می کنند که معاملات الگوریتمی به 
بازار آسیب می زند؛ اما بازار بورس ما هنوز بازار بسیار 
کوچکی اســت و معاملات الگوریتمی اگر به درستی 
به کار گرفته شــوند، می توانند به کمک بازار بیایند، 
به خصوص اینکه بازار ســهام ما نســبت به بازارهای 
بورس معتبر دنیا، نقد شــوندگی بســیار پایین تری 
دارد و با اســتفاده از معاملات الگوریتمی و گسترش 
آن در چارچوب تعریف شــده می تــوان تا حد زیادی 
نقدشوندگی در سهم ها را بیشتر کرد؛ زیرا الگوریتم ها 
اقــدام به خرید و فــروش در بازه هــای زمانی کوتاه 
می کنند که همین امر باعث افزایش حجم معاملات 
و تا حدی نقدشوندگی می شود. کریمیان معتقد است 
برخی افراد در فضای مجــازی، معاملات الگوریتمی 
را تقابل انســان با کامپیوتر می دانند، اما باید به این 
نکته توجه کرد که زمانی نیز دنیا به ســوی صنعتی 
شدن رفته و ماشین آلات را جایگزین یا کمک کننده 
به انسان ها شــده اند، پس باید قبول کنیم که با رشد 
تکنولوژی در بازارهای مالــی نیز، تأثیر این ابزارها را 
خواهیم داد؛ البته مشــروط به اینکــه از این ابزارها 
صحیح استفاده کنیم؛ بنابراین بهتر است بازار سرمایه 
خود را به روز کنیم نه اینکه مقابل این رشد را بگیریم. 
وی با بیان اینکه با توجه به بودجه ١۴٠٠ و کســری 
بودجه که خواهیم داشــت، تا انتهای ســال ١۴٠٠ 
شاخص کل سقف های بالاتری را خواهید داد، اظهار 
داشــت: در فرصت باقی مانده تا پایان امسال، بیشتر 
شاهد جذابیت شــرکت های کوچک و متوسط بازار 
خواهیم بود و نقدینگی در این قســمت بازار جریان 
خواهد داشت و اقبال کمتری به شرکت های بزرگ و 
به اصطلاح شاخص ساز صورت می گیرد؛ پس در نگاه 

کلی تر نیز، وضعیت کلی بازار را تا انتهای ســال ٩٩ 
صعودی می توان متصــور بود. کریمیان گفت: از دید 
»ایچیموکو« که یک ابزار تحلیل تکنیکال بورس است، 
و چنانچه به تایم فریم ماهانه نگاه کنیم، کیجونســن 
)ابزار بررسی تغییرات سهم در آینده( در یک میلیون و 
١١٠ هزار واحدی، حالت صاف به خود گرفته است که 
تحلیل گران بلندمدت باید به این سطح بسیار حساس 
باشــند؛ چنانچه در آینده این ســطح شکسته شود، 
می توان انتظار ریزش و اصلاح قیمت یک الی سه ساله 
را داشته باشیم. کریمیان معتقد است که شاخص، یک 
کانال دوازده ســاله نیز دارد که با خط ١.6١۸ کانال 
فیبوناچی آن واکنش نشــان داده و می توانیم انتظار 
حرکت تا خط ٢ را داشــته باشــیم کــه این حرکت 
تا نزدیکی ســقف قبلی بــازار )دو میلیون و 7٠ هزار 
واحدی( پیش رو خواهد بود. وی افزود: در تایم فریم 
هفتگی، چنانچه وضعیت را با ایچیموکو نیز بخواهیم 
بررســی کنیم، شاهد این هســتیم که کیجونسن و 
تنکانسن در عرض حرکت کرده اند و همین امر سبب 
می شــود یک گواه برای اینکه به زودی یک حرکت با 
شتاب بالا در بازار داشته باشیم که تریگر فعال کننده 
این حرکت، سطح یک میلیون و 6۴٠ هزار )بر مبنای 
کیجونســن( و یک میلیون و٣7٠ هــزار واحدی )بر 
مبنای تنکان ســن( اســت. کریمیان گفت: در تایم 
فریم روزانه نیــز، قیمت در ابر ایچیموکو گیر کرده و 
با شکســت یک میلیون و ۴6٠ هزار واحدی می توان 
به صعودی شدن بازار در کوتاه مدت امیدوار بود؛ این 
در حالی است که حمایت های مهم شاخص کل بورس 
نیز بر روی محدوده یک میلیون و ٣۴٠ هزار واحد تا 
یــک میلیون و ٣۸٠ هزار واحد و حتی یک میلیون و 
١۸٠ هزار تا یک میلیون و ٢٠٠ هزار واحدی اســتوار 
است.این تحلیلگر بازار سرمایه گفت: مقاومت های مهم 
شاخص کل بورس بر روی شاخص یک میلیون و 6٠٠ 
هزار واحدی، یک میلیون و 7٠٠ هزار واحدی و حتی 
یک میلیون و ۸5٠ هزار واحدی خواهد بود. کریمیان 
گفت: شاخص کل هم وزن نیز شرایط به مراتب بهتری 
نسبت به شــاخص کل دارد و همچنین اگر به روند 
مثبت ادامــه دهد، ناحیه ۴7٠ هزار را نیز شکســته 
اســت و این ناحیه را به عنوان یک حمایت مهم برای 
شاخص کل هم وزن می توان قلمداد کرد؛ ضمن اینکه 
حمایت های مهم شاخص کل هم وزن نیز در محدوده 

۴٣٠ هزار الی ۴٣5 هزار، ۴١٠ هزار واحد است.

از روز گذشته بانک مرکزی یک مرحله دیگر از طرح 
رمز دوم پویا را اجرا کرد که بررسی جزئیات آن بیانگر 
این است که از این به بعد پیامک های رمز دوم علاوه 
بر رمز شــامل اطلاعاتی چون نــوع تراکنش، مبلغ 

تراکنش و دریافت کننده وجه نیز می شــود و با هر 
رمــز دوم پویا که دریافت می کنید تنها یک تراکنش 

قابل انجام است.
به گزارش ایسنا، اجرای رمز دوم پویا یکی از طرح های 

بانک مرکزی است که از ابتدای زمستان سال گذشته 
اجرا شــد و طبق آن تمامی عملیات بانکی که پیش 
از ایــن از طریق رمــز دوم یا همان رمــز اینترنتی 
انجام می شــد، دیگر با رمز قبلی قابل انجام نیست و 
مشتریان بانک ها برای استفاده از این خدمات باید از 

رمز دوم پویا یا یک بار مصرف استفاده کنند.
رمز دوم پویا یا یک بار مصرف رمزهایی هســتند که 
در جریان پرداخت های اینترنتی و سایر پرداخت های 
بــدون حضور کارت، بــه عنوان رمز مشــتری وارد 
می شــوند و مدت زمــان اعتبار هر رمــز ١٢٠ ثانیه 
و پــس از آن فاقد اعتبار اســت و باید رمز جدیدی 
دریافــت شــود. از آنجا که هدف اجــرای این طرح 
کاهش ســو اســتفاده های بانکی یا فیشــینگ بوده 
است، آخرین آمارهای بانک مرکزی به عنوان متولی 
اصلی پیاده ســازی رمز دوم پویا بیانگر این است که 
 تراکنش های مشــکوک بیش از ۸5 درصد با کاهش 

مواجه شده است.
همچنین، پیش از این نیز اعلام شده بود که با اجرای 
رمز دوم پویا افشــای اطلاعات حساس کارت بانکی 
و رخدادهای مرتبط با فیشینگ درگاه های پرداخت 
در اسفند پارســال نســبت به میانگین رخدادهای 
شناسایی شــده در ماه های ابتدایی ســال )پیش از 
عملیاتی سازی رمز دوم پویا( به ترتیب نزدیک به ٩٠ 

و ۸5 درصد کاهش داشته است.

در این راستا، روز گذشته بانک مرکزی از آغاز اجرای 
مرحله دیگر این طــرح »رمز دوم پویا« تحت عنوان 
یکسان ســازی پیامک های این نوع رمز خبر داد که 
هدف آن، افزایــش امنیت تراکنش هــای اینترنتی 
مبتنی بر رمز دوم پویا است و از این پس پیامک های 
رمز دوم پویا شامل اطلاعاتی چون نوع تراکنش، مبلغ 

تراکنش و دریافت کننده وجه خواهند بود.
نکته حائز اهمیت در این زمینه این است که با اجرای 
این مرحه از رمز دوم پویا، هر رمز دوم پویایی که برای 
شما پیامک می شــود تنها برای یک تراکنش معتبر 
اســت و زمانی که یک تراکنش به پایان رسید برای 
تراکنش دیگر معتبر نیست و باید یک رمز دوم دیگر 

دریافت کنید.
براساس دســتورالعمل بانک مرکزی، در صورتی که 
هریــک از اقلام تراکنش )نوع، مبلغ و دریافت کننده 
وجــه( تغییر کند، رمز دریافت شــده معتبر نبوده و 

تراکنش انجام نخواهد شد.
در این زمینه بانک ها چون بانک ملی، توسعه صادرات 
ایران و... از روز گذشته از تغییر محتوای پیامک رمز 

پویای خود خبر داده اند.  
بنابراین، گفته می شــود که با اجرای این طرح ســد 
مقاوم تری مقابل تراکنش های مشکوک قرار می گیرد 
و احتمــال کاهش تقریبا ١٠٠ درصــدی این قبیل 

تراکنش ها را تقویت می کند.

پیش بینی رسیدن شاخص بورس به قله های قبلی

با هر رمز دوم پویا تنها یک تراکنش انجام می شود

بورس دوباره قرمزپوش شد
بازار ســرمایه که روز گذشــته، پس از چند روز روند صعودی 
بــه خود گرفته بــود، دیروز دوباره بر مدار نــزول حرکت کرد 
و شــاخص کل بورس بیش از ٢5 هــزار واحد کاهش یافت. به 
گزارش ایســنا، در معاملات دیروز بازار ســرمایه شاخص کل 
بورس با ٢5 هزار و ١6۸ واحد کاهش، رقم یک میلیون و ۴١٢ 

هزار واحد را ثبت کرد. 
شــاخص کل با معیار هم وزن نیــز ٣657 واحد کاهش یافت 
و به رقــم ۴65 هزار و ۴۸٢ واحد رســید. معامله گران دیروز 
یــک میلیون معامله به ارزش ١٣٢ هــزار و ٩۸5 میلیارد ریال 
انجــام دادند.ملی صنایع مس ایران، ســرمایه گــذاری تامین 
اجتماعــی، صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، فــولاد مبراکه 
اصفهــان، ایران خودرو، پالایش نفــت اصفهان و پالایش نفت 
 بندرعباس نســبت به ســایر نمادها بیشــترین تاثیر منفی را 

روی بورس گذاشتند.
 شــاخص کل فرابورس هم بــا ١٠۸ واحد کاهش، در رقم ١٩ 
هزار و ٩76 واحد ایســتاد. معامله گران ایــن بازار ۸١٢ هزار 
معامله انجــام دادند که 6٩ هــزار و 5۴5 میلیارد ریال ارزش 
داشت.ســنگ آهن گهر زمین و صنعتی مینو نســبت به سایر 
نمادها بیشــترین تاثیر مثبت و در مقابل ســهامی ذوب آهن 
اصفهان، پتروشــیمی تندگویان، پتروشــیمی مارون، سرمایه 
گذاری صبا تامین و پلیمر آریا ساســول نسبت به سایر نمادها 

بیشترین تاثیر منفی را روی فرابورس گذاشتند.

بانک ها بیش از ١٠٠٠ هزار میلیارد 
وام دادند

رئیــس کل بانــک مرکــزی از پرداخت بیــش از ١٠٠٠ هزار 
میلیارد تومان وام بانکی خبر داد.به گزارش ایســنا عبدالناصر 
همتــی، اعلام کــرد: میزان تســهیلات پرداختــی بانک ها به 
بخش هــای مختلف اقتصادی در هشــت ماهه منتهی به پایان 
آبان ســال جاری ١/٠۴۴ هزار میلیارد تومان برآورد شــده که 
حــدود ٣٠ درصد این مبلغ، تســهیلات بخــش صنعت بوده 
اســت.طبق اعلام بانک مرکــزی، وی تاکید کــرد: قریب 5٩ 
 درصد تســهیلات پرداختی به بخش های مختلف، وام سرمایه 

درگردش بوده است.

شریعتی: کارت زرد به دژپسند 
نشانگر اولویت اقتصاد در رویکرد 

نظارتی مجلس است
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد که 
کارت زرد مجلس با اکثریــت آرا به وزیر امور اقتصاد و دارایی 
حاکی از اولویت اقتصاد در رویکرد نظارتی مجلس یازدهم است. 
به گزارش ایسنا، مالک شریعتی نیاسر نماینده مردم تهران در 
مجلس، در صفحه شــخصی خود در توئیتر، نوشت:»اینکه پس 
از وزیــر نفت، امروز دومیــن کارت زرد مجلس یازدهم با رای 
اکثریت به وزیر اقتصاد رسید نشانگر  اولویت اقتصاد در رویکرد 
نظارتی مجلس اســت؛ همچنانکه تصویب مالیات بر خانه های 
خالــی و تصویب یارانه کالاهای اساســی از اولویت اقتصاد در 

رویکرد تقنینی مجلس خبر می دهد.«
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان جلسه علنی امروز 
مجلس ســوال احمد نادری و سید نظام الدین موسوی از وزیر 
امور اقتصاد و دارایی در خصوص علت استنکاف وزارت اقتصاد 
از خلع ید مالک هفت تپه را بررســی کرده و در نهایت از پاسخ 

وزیر اقتصاد قانع نشده و به او کارت زرد دادند.

نقش بازارهای مالی و 
همراهی اقتصاد با سلامت 

در فضای کرونا
در پی شیوع ویروس کرونا و اثرات آن بر اقتصاد، نقش بازارهای 
مالی و همراهی اقتصاد با ســلامت درفضای کرونا قرار اســت 

بررسی شود.
به گزا ش ایســنا، با شــیوع ویروس کرونــا روندهای حاکم بر 
اقتصاد و بازارهای مالی، انرژی، گردشــگری، ســرمایه گذاری، 
تولید، صادرات و واردات دچار تغییر شــده و ممکن است آثار 
و پیامدهای این موضوع تا ســال ها بر اقتصــاد جهان و ایران 

خودنمایی کند.
در این میان نقــش متخصصین مالــی و اقتصادی در کاهش 
ریســک های ناشی از کرونا، اســتفاده از ابزارهای مالی در این 
زمینه، شــناخت فرصت های ســرمایه گذاری در این دوران و 
حمایت و تأمین مالی کسب و کارهای سلامت محور از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
بــه همیــن جهــت انجمن مالــی ایــران در تلاش اســت با 
برگــزاری همایش علمــی زمینه مدیریت کارآمدتر و توســعه 
بازارهــای مالــی و اقتصــاد مالــی در دوران پاندمــی فراهم 
کنــد. بر این اســاس؛ دومیــن همایش ســالانه انجمن مالی 
ایــران بــا محور»نقش بازارهــای مالی و همراهــی اقتصاد با 
 ســلامت درفضای کرونا« ٢٩ بهمن ســال جاری و با همراهی 

دانشگاه تهران برگزار می شود.
محورهای کلیدی ایــن همایش درباره نقش بازارهای مالی در 
کاهش آثــار و پیامدهای بیماری کرونا، راه های توســعه بازار 
ســرمایه و بازار پــول در دوره کرونا، نقــش ابزارهای مالی در 
کاهش ریســک های ناشی از تأثیر کرونا بر بازار سرمایه، نقش 
رمــز ارزها در بهبود وضعیت اقتصاد ســلامت با کم کردن اثر 
تحریم ها و بررســی تاب آوری اقتصاد ســلامت با تحریم های 

فعلی و یا تحریم های احتمالی، هستند. 
علاوه بر این موضوعاتی چون؛ فرصت های ســرمایه گذاری و 
توسعه کســب و کارها در دوره کرونا، فرصت های توسعه نرم 
افزارهای مالی و فین تک ها در دوره کرونا، مســوولیت و نقش 
حسابداران و مدیران مالی در گزارشگری مالی در دوران کرونا، 
نقش حسابرســان مستقل و حسابرســان داخلی در اطمینان 
بخشــی در دوران کرونا و چالش ها و راهکارهای صنعت بیمه 
در مدیریت منابع همزمان با شیوع کرونا و... ازدیگر محورهای 
اصلــی همایش »نقش بازارهــای مالی و همراهــی اقتصاد با 

سلامت در فضای کرونا« است.

تغییرقیمت به توماننوع ارز
۴٩ +٢5۴۴5دلار آمریکا

5۴7 -٣٠65١یورو
٣٩٣٠١٠یوان چین

تغییرقیمت به توماننوع ارز
٢٠/6۴دینار عراق
٣٢6٠١٠لیر ترکیه

۴١ +٣۴١٣7پوند انگلیس

تغییرقیمت به تومانسکه و طلا
١٠٢/٠٠٠ -١١/٣۴6/٠٠٠سکه بهار آزادی

۴٠/٠٠٠ -6/٢٠٠/٠٠٠سکه نیم بهار آزادی
۴٣/٠٠٠ -۴/٢٠٠/٠٠٠ربع سکه بهار آزادی

تغییرقیمت به تومانسکه و طلا
٢/٣٣٠/٠٠٠٠سکه گرمی
١١.٠۴+١۸۸7/56اونس طلا

7/۴٠٠ +١/١۴١/۴٠٠یک گرم طلای ١۸ عیار

بانک، بیمه، بورس

افزایش ٩7.٢ درصدی سرمایه شرکت ملی مس با 
نماد فملی ثبت شد. به گزارش خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری فارس، براســاس سندی که در سامانه 
جامع اطلاعات ناشران بورسی، کدال منتشر شده، 
آگهی تغییرات شــرکت ملی صنایع مس ایران با 
ماهیت سهامی عام براســاس صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده این شرکت در ١٠ آذر ٩٩ سرمایه 
این شرکت از مبلغ ١٠١ هزار و ۴٠٠ میلیارد ریال به 
رقم ٢٠٠ هزار میلیارد ریال منقسم به ٢٠٠ میلیارد 
ســهم هزار ریالی با نام از محل سود انباشته شده 
افزایش یافت و ماده مربوطه در اساســنامه شرکت 
اصلاح شــد.  به گزارش فارس، شرکت صنایع ملی 
مس ایران یکی از بزرگترین شــرکت های بورسی 
کشــور اســت که ارزش روز بازاری این شرکت به 
بیش از ٢٩۴ هزار میلیارد تومان رســیده اســت. 
در حال حاضر ٣٣ درصد از ســهام این شرکت در 
بازار شناور بوده و دراختیار ســهامداران قرار دارد. 

همچنین ملی مس در پرتفوی ســهام عدالت ۴٩ 
میلیون سهامدار ایرانی هم قرار دارد.  بعد از افزایش 
ســرمایه فملی،  دارندگان این سهم به میزان ٢.٩7 
درصد سهام خود ، سهم جایزه دریافت کردند که در 
پرتفوی آنها نمایش داده شد.این افزایش سهام در 
مورد دارندگان سهام عدالت در روش غیر مستقیم 
چگونــه اســت؟ در حال حاضر نســبت پی به ای 
ملی مس ١7.7١ واحد و نســبت پی به ای در گروه 
فلزات ١۸.٠۴ است و سهام ملی مس از سهام ارزنده 

و زیربنایی برای سهامداران به شمار می رود. 

افزایش ۹7 درصدی سرمایه ملی مس ثبت شد

مدیرعامل بیمه ملت با بیان اینکه ضریب نفوذ بیمه 
در جهان 7.٢ درصد است، گفت: این رقم در ایران 
حدود یک سوم یعنی ٢.5 درصد است. اسماعیل 
دلفراز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس در مورد ضریــب نفوذ بیمه در ایران گفت: 
در حال حاضر رتبه اقتصادی ایران بر حسب تولید 
ناخالص داخلی GDP در دنیا رتبه ٢6 است، در 
حالی که رتبه حق بیمه ســال گذشته در دنیا ٣۸ 
اســت؛ یعنی ١٢ رتبه ضریب نفوذ بیمه در ایران 
نسبت به بیمه جهانی کمتر اســت. از کل تولید 

ناخالص داخلی کشور در ســال گذشته 6٠ هزار 
میلیارد تومان پرتفوی صنعت بیمه بوده است که از 
این میزان ٣5 هزار میلیارد تومان به عنوان خسارت 
پرداخت شده اســت.  وی گفت: در صنعت بیمه 
کشور 77 هزار نماینده برای همه شرکت های ٣١ 
گانه بیمه در کشور فعالیت می کنند که این تعداد 
نمایندگان وظیفه اطلاع رســانی، فرهنگ ســازی 
و کمک بــه افزایش ضریب نفــوذ بیمه و فروش 
بیمه نامه در کشور را برعهده دارند.مدیرعامل بیمه 
ملت  گفت: در حــال حاضر ضریب نفوذ بیمه در 
ایران به نســبت به تولید ناخالــص داخلی حدود 
٢.5٣ درصد اســت در حالیکــه میانگین ضریب 
نفوذ بیمه در جهان 7.٢ درصد است. دلفراز گفت: 
بیمه های زندگی ١۴درصد از پرتفوی صنعت بیمه 
6٠ هزار میلیارد تومانی ایران را تشکیل می دهد، در 
حالی که در کشورهای توسعه یافته عمده ضریب 

نفوذ بیمه آنها مربوط به بیمه زندگی است.

ضریب نفوذ بیمه در ایران یک سوم میانگین جهانی
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معاون وزیر راه و شهرســازی با بیــان اینکه در حال تطبیق اصلاحیه 
قانــون مالیات بر خانه های خالی با قانون قبلــی برای اعمال مالیات 
هســتیم گفت: حدود ١.5 میلیون پیامــک به مالکان واحدهای خالی 
از ســکنه ارسال شده که عدم پاسخ و اصلاح وضعیت سکونتی آنها به 

منزله خالی بودن واحد مدنظر تلقی می شود.
محمود محمودزاده در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: سامانه املاک و 
اســکان قابلیتهای لازم را از نظر زیرساختی دارد اما قانون تکلیفی بر 
عهده دستگاهها گذاشته که مکلفند اطلاعات برخط را به سامانه ارایه 
کنند که امیدواریم دســتگاهها اهتمــام لازم را در این زمینه صورت 
دهند. خانوارها نیز موظفند اطلاعات سکونتی شان را در سامانه ثبت 
کنند. وی افزود: مســئولیت وزارت راه و شهرسازی هم این است که 
اطلاعات دریافتی را پالایش و برنامه ریزی لازم را در ســطوح مختلف 

بخش مسکن انجام دهد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه ســامانه مشکل خاصی 
از نظر فنی ندارد گفت: بر اســاس اطلاعاتی که از دستگاههای مرتبط 
به دست آوردیم و آنالیز ســامانه ١.5 میلیون واحد مسکونی خالی از 
ســکنه شناسایی شد که به مالکان آنها پیامک ارسال شد. مالکان باید 
این اطلاعات را اصلاح یا در صورت صحت، تایید می کردند. عدم تایید 

به منزله خالی بودن واحد تلقی می شود.
محمودزاده خاطرنشــان کرد: ما برای بررســی مرحله آخر به مالکان 
پیامک ارسال کردیم که پاسخ بدهند. اگر اعتراضی به نحوه شناسایی 
وضعیت خانه از ســوی سامانه املاک و اسکان دارند باید در اختیار ما 
قرار می دادند. مثلا عنوان می کردند که واحد فروخته شــده یا اجاره 
داده شــده است. این رفت و برگشت اطلاعاتی صورت گرفته و برخی 
افراد پاســخ نداده اند. بنابراین اطلاعاتی که وجود دارد تقریبا قطعی 

تلقی شده و به معنای خالی بودن واحد است.
وی تصریــح کرد: با توجه به اصــلاح قانون مالیات بر خانه های خالی 

که اخیرا انجام شــده تفاوتهایی با قانون سال ١٣٩۴ دارد که در حال 
بررسی تفاوتها هستیم تا متناسب با قانون جدید، مالیاتها اعمال شود.

دو فوریت طرح مالیات بــر خانه های خالی روز ٢٢ تیرماه ١٣٩٩ در 
مجلس شــورای اسلامی تصویب و پس از آنکه مجلس ١6 ایرادی که 
شــورای نگهبان به طــرح گرفت را رفع کــرد، روز ٢6 آذرماه ١٣٩٩ 
از ســوی شــورای نگهبان به تصویب رســید. از طرف دیگر تا کنون 
١٠٩ هزار واحد مســکونی خالی از ســکنه برای اخذ مالیات توســط 
وزارت راه و شهرســازی به ســازمان امور مالیاتی معرفی شده است. 
بنابر ماده 5۴ مکرر قانون مالیات های مســتقیم هر واحد مســکونی 

واقع در کلیه شــهرهای بالای یکصد هزار نفر جمعیت که به اســتناد 
سامانه ملی املاک و اسکان کشور موضوع تبصره )7( ماده ١6٩ مکرر 
این قانون، در هر ســال مالیاتی در مجموع بیش از ١٢٠ روز ساکن یا 
کاربر نداشته باشــد به عنوان خانه خالی شناسایی شده و به ازای هر 
ماه بیش از زمــان مذکور، بدون لحاظ معافیت های تبصره )١١( ماده 
5٣ ایــن قانون، ماهانه مشــمول مالیاتی بر مبنــای مالیات بر درآمد 
اجاره  در ســال اول معادل 6 برابر مالیات متعلقه، ســال دوم معادل 
١٢ برابر مالیات متعلقه و ســال ســوم به بعد  معادل ١۸ برابر مالیات 

متعلقه خواهد شد.

اخــبــار

وزیر راه و شهرســازی افزایش سقف وام مسکن را 
منــوط به ایجاد ثبات در بازار کرده بود، اکنون آمار 
از توقف رشــد ماهانه قیمت مســکن که می تواند 
نویدبخش بازگشــت آرامش به بازار باشد ،حکایت 
دارد. به گــزارش خبرنگار مهر، محمود محمودزاده 
معاون مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی 
در مهر ماه امســال از ارائه درخواســت وزارت راه و 
شهرســازی به شــورای پول و اعتبار برای افزایش 
ســقف تسهیلات خرید مسکن خبر داده بود. با این 
حال تنها چند هفته بعد، محمد اســلامی وزیر راه 
و شهرســازی اوایل آبان ماه در یک برنامه رادیویی 
درباره افزایش سقف تســهیلات مسکن با عدول از 
ایــن موضع وزارت راه و شهرســازی و انصراف این 
وزارت خانه از تقاضای افزایش ســقف وام مســکن 
اظهار داشت: قصد داشــتیم تا ابتدا از فضای روانی 
بازار عبور کنیم؛ اوضاع و جو فروکش کند، قیمت ها 
واقعی تر شود، سپس سر فرصت تصمیمی برای این 
کار بگیریــم.وی تصریح کرد: ما مراقب هســتیم از 
اقداماتی که خودش تورم زاست پرهیز کنیم؛ چون 
اثــرات روانی اش ما را گرفتــار می کند؛ فعلًا برنامه 
مان این اســت که کار را بیشتر و پرحجم تر پیش 
ببریم. اســلامی تأکید کرد: به دنبال آن هستیم تا 
آســیب پذیری هایمان را از تورم های هیجانی غیر 
عادی بتوانیم کاهش دهیم. این اظهار نظر اسلامی 
مربوط به زمانی است که هنوز آمار بانک مرکزی از 
وضعیت بازار مســکن در آبان ماه منتشر نشده بود.

بر اســاس اعلام بانک مرکزی، در آبان ماه امسال، 
رشد ماهانه قیمت مســکن نسبت به مهر ماه سال 
جاری متوقف شــده و تنها ١.۸ درصد رشد داشت؛ 
این در حالی اســت که در مهر ماه امسال نسبت به 
شهریور ماه، رشــد ماهانه قیمت مسکن ١٠ درصد 
بود که بالاترین میزان رشــد ماهانــه در یک دهه 
)١٠ ســال( اخیر بوده اســت.همچنین در آذر ماه 
امســال نســبت به آبان ماه، متوسط قیمت مسکن 
در تهران، ١.١ درصد کاهش داشت. علاوه بر منفی 
شدن رشــد قیمت مسکن، از ســوی دیگر، قیمت 
اوراق تســهیلات مسکن که در شــهریور و مهر ماه 
امســال به دلیل افزایش تقاضای خرید مسکن، به 
حدود ١٠٠ هزار تومان رسیده بود، در روزهای اخیر 
به کف کانــال 5٠ هزار تومان رســیده و در تعداد 

معدودی از نمادهای تسه )اوراق تسهیلات مسکن( 
به کانال ۴٠ هزار تومان هم افت کرده است. وزیر راه 
و شهرسازی علی رغم آنکه از توقف افزایش ماهانه 
قیمت مســکن در روزهای اخیر آگاه بود، اما مجدد 
٢٠ آذر مــاه در گفت وگو با خانــه ملت، از حباب 
دار بودن قیمت مسکن خبر داده بود که این اظهار 
نظر وی، باز هم واکنش های متفاوتی در پی داشت. 
در حال حاضر در تهران متقاضیان فردی و زوجین 
دریافت تسهیلات خرید مسکن می توانند به ترتیب 
١٠٠ و ٢٠٠ میلیــون تومــان دریافت کنند؛ ضمن 
اینکــه به هر دو گونه متقاضــی، ۴٠ تومان نیز وام 
جعاله پرداخت می شود که مجموعاً به ترتیب ١۴٠ 
و ٢۴٠ میلیون تومان، سقف تسهیلات خرید مسکن 
خواهد بود. بر اســاس اعلام بانک مرکزی، متوسط 
قیمت مسکن در تهران در آذرماه متری ٢6 میلیون 
و ٩٠5 هزار تومان اســت بنابراین متقاضیان فردی 
و زوجین خرید مســکن می توانند بــه ترتیب ٢.5 
متــر مربع و ۸.٩ متر مربع از یک واحد مســکونی 
را خریداری کنند. نظرات کارشناســان در خصوص 
اینکه آیا همــه این موارد مذکور، می تواند نشــان 
دهنده بازگشت آرامش به بازار مسکن باشد یا خیر؟ 
متفاوت اســت. برخی توقف رشد قیمت مسکن را 
ناشــی از توقف نوســانات قیمت دلار، سکه و دیگر 
بازارهای دارایی و موازی می دانند؛ بنابراین افزایش 
ســقف وام مســکن نمی تواند تأثیری بر قیمت این 
کالا داشته باشــد؛ اما در مقابل، برخی کارشناسان 
اقتصاد مســکن، علت توقف رشد قیمت را کاهش 
شدید قدرت خرید مسکن خانوارها عنوان می کنند 
که با توجه به کمبود ســاخت و ســاز مســکن، در 
صورت افزایش ســقف تســهیلات خرید مســکن 
)تقویت ســمت تقاضا( بدون تقویت ســمت عرضه 
)تولید مسکن( باز هم روند قیمتی مسکن صعودی 
خواهد شد. محمد هاشم بت شکن، مدیرعامل اسبق 
تنها بانک تخصصی بخش مســکن در گفت وگو با 
خبرنگار مهر در خصوص اینکه آیا بازار مســکن در 
حال حاضر به آرامش رسیده و کشش افزایش سقف 
تسهیلات خرید را دارد یا خیر؟ اظهار داشت: تورم 
بخش مســکن بیشتر از آنکه متأثر از افزایش سقف 
وام باشد، متأثر از شاخص های کلان اقتصادی، رشد 
نقدینگی و بازارهای موازی مسکن است که قیمت 

این کالا را افزایش داده است. وی ادامه داد: مگر در 
این چند ساله که شاهد افزایش قیمت مسکن بوده 
ایم، سقف تســهیلات مسکن افزایش یافته بود؟ اما 
رشــد قیمت مسکن مانند سایر بازارها که به عنوان 
کالای سرمایه ای برای مردم بود را شاهد بودیم؛ این 
در حالی اســت که سقف تسهیلات مسکن افزایش 
نیافته بود. عضو هیئت عملی دانشــکده حسابداری 
و مدیریت دانشــگاه علامه طباطبایی با رد این ادعا 
که افزایش سقف وام مسکن، افزایش قیمت مسکن 
را در پی دارد، گفت: اگر متغیرهای کلان اقتصادی 
مدیریت شود، بازار مسکن نیز خود به خود به ثبات 
خواهد رســید. وی یادآور شد: برنامه دولت در حال 
حاضر در بخش مسکن، بیشتر تقویت سمت عرضه 
و ســاخت مسکن اســت تا تقویت سمت تقاضا؛ به 
نظر می رسد که اولویت وزارت راه و شهرسازی، راه 
اندازی طرح اقدام ملی مســکن و اعطای تسهیلات 
به بخش ســاخت مسکن است که عرضه را افزایش 
دهنــد. بت شــکن تصریح کرد: حجم اســتفاده از 
تســهیلات مسکن در یک ســال اخیر چه از محل 
اوراق تســهیلات و چه از محــل صندوق پس انداز 

مســکن یکم، به دلیل آنکه قیمت ها افزایش زیادی 
داشته، کاهش یافته است و اثربخشی این محصولات 
نیز به دلیل بالا بودن قیمت مسکن، کاهش یافته و 
چندان پاسخ گوی نیاز خانوارها نیستند. پژوهشگر 
اقتصاد مسکن تصریح کرد: البته افزایش سقف وام 
مسکن هم به تنهایی مشکلی را حل نمی کند؛ چون 
سطح درآمدهای مردم کاهش داشته و ممکن است 
نتوانند اقســاط را بازپرداخت کنند؛ این معما باید 
حل شــود؛ ازآنجایی که ســطح درآمد افراد بیشتر 
نشــده و از سوی دیگر قیمت مســکن هم افزایش 
داشته است، افزایش سقف وام مسکن، فقط ممکن 
اســت اقســاط را ســنگین تر کند و مردم هم که 
درآمدهایشــان افزایش نیافته، ممکن است نتوانند 
از عهده بازپرداخت اقســاط بربیایند.وی بیان کرد: 
شاید این اســتراتژی که وزارت راه و شهرسازی در 
حال حاضر دنبال می کند که بخش عرضه را تقویت 
می کند، استراتژی مناسبی باشد و با عرضه مسکن، 
قیمت را کنترل می کند تا اینکه بخواهد ســقف وام 
مسکن را افزایش داده و تقاضا را تقویت کند؛ به نظر 

من افزایش سقف وام مسکن، مؤثر نیست.

 

جواب پیامک را ندهید مشمول مالیات خانه خالی می شوید

 پروازهای توریستی ترکیه 
از سر گرفته شد

ســازمان هواپیمایی کشوری ترکیه، آخرین مقررات جدید ورود 
مســافران را به این کشور اعلام کرد. به گزارش خبرگزاری مهر، 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: مسافران دارای 
تابعیت ایرانی می توانند با مجوز اقامتی یا به صورت توریســتی 
به ترکیه سفر کنند. همچنین تمامی مسافران بالای دو سال در 
پروازهای ورودی به ترکیه می بایست قبل از پرواز اقدام به انجام 
آزمایــش PCR نمایند و گواهی جواب منفی تســت کرونا در 
محدوده 7٢ ســاعت مانده به پرواز را به زبان انگلیسی به همراه 
داشته باشند. شایان ذکر است مسافران قبل از پرواز می بایست 
فــرم اظهارنامه پیوســت را تکمیل و هنــگام ورود به ترکیه به 
کارکنان فرودگاه ارائه کنند. بر اساس این اطلاعیه، ورود هرگونه 
بار دستی به صورت چرخدار به داخل کابین پروازی مجاز نبوده 
و مســافران صرفاً می توانند فقط یک کوله پشتی و یا یک ساک 
دستی جهت بار همراه به داخل کابین استفاده کنند. استفاده از 
ماســک در طول پرواز و در فرودگاه ها الزامی است. تکمیل طرح 

های نیمه تمام با استفاده از روش فکتورینگ

تکمیل طرح های نیمه تمام با 
استفاده از روش فکتورینگ

رئیس کمیســیون انرژی اتاق تهران می گوید: در شــرایطی که 
وضعیت طرح های عمرانی نامناسب است، اگر از مدل تامین مالی 
فکتورینگ استفاده کنیم، بسیاری از طرح های نیمه تمام تکمیل 
می شــوند.  حمیدرضا صالحی در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره 
لزوم استفاده از تأمین مالی مبتنی بر قرارداد )فکتورینگ(، اظهار 
داشت: تأمین مالی مبتنی بر قرارداد )فکتورینگ( از جمله ابزارهای 
نویــن و کاربردی تأمین مالی در دنیا اســت. فکتورینگ در زمان 
بندی دقیق پروژه های عمرانی، پوشــش ریسک و حل مشکلات 
بنگاه های اقتصادی اثرگذاری مثبت دارد.رئیس کمیسیون انرژی 
اتاق بازرگانی صنایــع و معادن تهران ادامه داد: یکی از مهمترین 
مشکلات و چالش های پروژه های عمرانی کشور، کمبود منابع مالی 
اســت. دلیل این موضوع کاملًا روشــن است. در حال حاضر اکثر 
پروژه های عمرانی کشــور با روش های سنتی و قدیمی که همان 
بودجه های ســالیانه دولتی اســت، تأمین مالی می شوند.صالحی 
تصریح کرد: در ســال هایی که فروش نفت بالا بود به دلیل منابع 
مالی حاصل از نفت، پروژه های عمرانی تا حدودی وضعیت مناسبی 
داشتند. در شــرایط فعلی که در فروش نفت به مشکل خوردیم، 
وضعیت پروژه های عمرانی نامناســب شــده اســت. با اطمینان 
می گویم اگر از مدل تأمین مالی فکتورینگ استفاده کنیم، بسیاری 
از پروژه های عمرانی نیمه تمام تکمیل می شوند.رئیس کمیسیون 
انرژی اتــاق بازرگانی تهران گفت: در مدل فکتورینگ، پروژه های 
عمرانی و خدماتی، توسط نهادهای مالی تأمین مالی می شوند. به 
عبارتی، پروژه دیگر معطل بودجــه دولت نمی ماند. در این مدل 
بعد از عقد قرارداد بیــن پیمانکار و کارفرما، بازیگر دیگری به نام 
نهاد مالی وارد قرارداد می شود. نهاد مالی، همزمان با شروع پروژه 
پیمانکار را تأمین مالی می کنــد و بعد از اتمام پروژه پول خود را 
از کارفرمــا دریافت می کند.وی افــزود: کارآیی مدل تأمین مالی 
فکتورینگ در دنیا ثابت شــده اســت. در حال حاضر فکتورینگ 
تبدیل به یک صنعت فعال در زمینه تأمین مالی شــده اســت. 
فکتورینگ حتی در خاورمیانه هم مورد اســتفاده قرار می گیرد و 
بسیاری از پروژه های داخلی و خارجی کشورهای منطقه را تأمین 
مالی می کند.صالحی تصریح کرد: دولت باید از مدل تأمین مالی 
فکتورینگ استقبال و حمایت کند. پیمانکار نباید درگیر مباحث 
مالی با کارفرماها که اکثراً دستگاه های دولتی بزرگ هستند، شود. 
در همــه جای دنیا نهادهای مالی کــه دارای تجربیات زیادی در 
زمینه مباحث پولی و بانکی هستند، ضمن تأمین مالی پیمانکارها 
با کارفرماها تعامل می کنند. وی گفت: در حال حاضر کارفرماهای 
بزرگ دولتی رابطه ارباب رعیتی با پیمانکارها دارند. یعنی پیمانکار 
پروژه را شروع می کند ولی نمی تواند حق الزحمه خود را دریافت 
کند. در مدل تأمین مالی فکتورینگ دیگر این اتفاق رخ نمی دهد. 
به عبارتی نهاد مالی قدرت دریافت حق الزحمه پروژه را با تخصص 
و ابزارهای خود، دارد. مطمئن باشــید در صورت عملیاتی شدن 
فکتورینگ، پروژه های عمرانی در زمان پیش بینی شده بهره برداری 

شده و با بهره وری بالا تکمیل می شوند.

فراخوان برای واریز قسط دوم طرح 
ملی مسکن شهر جدید پردیس

مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پردیس از متقاضیان طرح 
اقدام ملی مســکن در این شهر جدید خواست، آماده پرداخت 
قســط دوم خود شوند. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، سید 
مهــدی هدایت گفت: با توجه به پیشــرفت خــوب پروژه های 
اقدام ملی در پردیس و پرداخت پیش پرداخت به ســازندگان، 
ثبت نام کنندگان طرح اقدام ملی در این شــهر جدید آمادگی 
لازم را برای پرداخت قسط دوم این طرح داشته باشند.هدایت 
افزود: قسط اول طرح اقدام ملی در پردیس ۴٠ میلیون تومان 
بود که هم اکنون با پیشرفت این پروژه ها در پردیس ۴٠ میلیون 

تومان دوم نیز به مرحله وصول رسیده است.

 پروازهای توریستی ترکیه 
از سر گرفته شد

سازمان هواپیمایی کشوری ترکیه، آخرین مقررات جدید ورود 
مســافران را به این کشــور اعلام کرد.پبه گزارش خبرگزاری 
مهر، هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: مسافران 
دارای تابعیــت ایرانی می توانند با مجــوز اقامتی یا به صورت 
توریســتی به ترکیه سفر کنند.همچنین تمامی مسافران بالای 
دو ســال در پروازهای ورودی به ترکیه می بایست قبل از پرواز 
اقــدام به انجام آزمایــش PCR نمایند و گواهی جواب منفی 
تســت کرونا در محدوده 7٢ ســاعت مانده به پرواز را به زبان 
انگلیسی به همراه داشته باشند.شایان ذکر است مسافران قبل 
از پرواز می بایســت فرم اظهارنامه پیوســت را تکمیل و هنگام 
ورود به ترکیه به کارکنان فرودگاه ارائه کنند.پبر اســاس این 
اطلاعیه، ورود هرگونه بار دســتی به صورت چرخدار به داخل 
کابین پروازی مجاز نبوده و مســافران صرفاً می توانند فقط یک 
کوله پشــتی و یا یک ساک دســتی جهت بار همراه به داخل 

کابین استفاده کنند.

سقف وام خریدمسکن افزایش می یابد؟

راه و شهرسازی

با گذشــت حدود هفت مــاه از ممنوعیت درج 
قیمت مسکن و خودرو در آگهی های اینترنتی، 
شنیده ها حاکی از آن است که برخی نمایندگان 
مجلس موافق بازگشت قیمت به سایتها هستند. 
به گزارش ایســنا، اردیبهشــت ماه امسال و به 
دنبــال نوســانات بازارهای مســکن و خودرو، 
دادستانی، ســایتهای فروش ملک و اتومبیل را 
از درج قیمتها منع کرد. این محدودیت پس از 
آن اعمال شد که بعضا نرخهای نجومی و کذایی 
توسط برخی کاربران در ســایتها ارایه می شد 
که به التهاب بــازار دامن می زد.از زمان اعمال 
محدودیت درج قیمت برای سایتهای اینترنتی، 
قیمت مسکن در تهران تا آبان ماه هر ماه حدود 
١٠ درصد بالا رفــت تا اینکه در آبان ماه تحت 
تاثیر تحولات سیاسی سرعت رشد قیمت گرفته 
شــد و به ١.۸ درصد رسید. ســپس در آذرماه 
متوســط قیمت هــر متر مســکن در تهران با 

١.١ درصد کاهش نســبت به آبان ٢6 میلیون 
و ٩١٠ هزار تومان شــد.بعضی کارشناســان از 
جمله مصطفی قلی خســروی، رییس اتحادیه 
مشاوران املاک که مخالف اعلام قیمت مسکن 
در سایتها هســتند معتقدند که این اقدام آنها 
بــه ایجاد رقابت منفی در بین مالکان منجر می 
شود. اما عده ای از کارشناسان که شفافیت بازار 
را ضروری می دانند مــی گویند که ممنوعیت 
درج قیمــت، تاثیری در کاهــش قیمت ملک 

نخواهد داشت.

زمزمه های بازگشت قیمت به آگهی های مسکن و خودرو

سرپرســت معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دادگستری اســتان مرکزی گفت: مشاوران 
املاک در بحث گرانی مسکن نقش مهم و پررنگی 
دارند. محسن خیرمند نهم دی ماه در جلسه آسیب 
شناســی علل گرانی مسکن گفت: بازار مسکن در 
ماه های گذشته وضعیت پرنوسانی را از نظر قیمت 
تجربه کرده اســت و در این بین مشاوران املاک 
نقش مهم و تاثیرگذاری دارند.  وی گفت: متاسفانه 
بحث گرانی مسکن هنوز به خوبی آسیب شناسی 
نشده اســت. این معاونت به دنبال تعطیل کردن 

کســب و کار مشــاورین املاک و سازندگان ملک 
نیست فقط می خواهیم اولا اجازه ندهیم بنگاه دار 
بر روی قیمت مسکن اثر بگذارد، ثانیا برای بنگاه دار 
ایجاد مسئولیت کنیم.خیرمند در ادامه با بیان اینکه 
بیش از ١5٠٠ بنگاه فعال در اســتان وجود دارد، 
گفت: اکثر صاحبان جواز و پروانه کســب در بنگاه 
ها فعالیت ندارند و بنگاه ها توســط مباشرین اداره 
می شود، لذا باید تا اطلاع ثانوی فعالیت مباشرین 
ممنوع شود، چرا که جواز کسب براساس تخصص 
شخص برای وی صادر می شود.وی گفت: وقتی در 
یک منطقه دولت قیمت املاک خود را بالا می برد 
این قیمت کف قیمت بــازار در آن  منطقه خواهد 
شد که این امر خود منجر به افزایش قیمت مسکن 
در آن منطقه خواهد شــدخیرمند اظهار کرد: این 
معاونت درصدد آن اســت تا کارگروه تخصصی با 
حضور ســازمان صمت، اتحادیه مشاوران املاک و 

اتاق اصناف تشکیل دهد.

نقش پررنگ مشاوران املاک در گرانی مسکن استان مرکزی
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اخــبــار  

نخســتین تست انســانی واکســن ایرانی کرونا امروز 
انجام شــد و ثمره تلاش شبانه روزی جوانان دانشمند 
و مستعد ایران اســلامی وارد مرحله دیگری شده که 
با این گام مســیر رسیدن به خط پایان ماراتن ساخت 
واکســن کرونای ایرانی کوتاه تر شده است. وقتی کرونا 
این بیمــاری نوپدید و مرموز پایش به ایران رســید، 
ســلامتی بســیاری افراد را تهدید کرده، عده بسیاری 
را مبتلا و در تخت بیمارســتان زمینگیر کرده و جان 
بســیاری را گرفته است.  بســیاری را داغدار عزیزان 
خود کرده اســت؛ اما در کنار همه این شوربختی ها و 
سختی های جســمی و روحی که بر مردم کشورمان 
عارض شده است، این بیماری روحیه و حس خودباوری 
عجیبی را در بین جوانان مستعد این سرزمین متبلور 
کرده و هر روز شــاهد شکوفایی و ظهور یک محصول 
راهگشا در مسیر بهبودی و درمان این بیماری هستیم. 
گل سرسبد این نوآوری و شکفتن استعداد بی انتهای 
جوانان ایران اســلامی، امروز رخ کرده و حالا در انتظار 
روزهای درخشــان تایید و تولید رسمی واکسن ایرانی 
کرونا هســتیم. بله! امروز اولین تست انسانی واکسن 
ایرانی کرونا با حضور وزیر بهداشت، معاون علمی ریاست 
جمهوری، رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
و تیم تحقیقاتی مربوط،بر روی دختر دکتر مخبر، رئیس 
ســتاد اجرایی فرمان امام) ره( آزمایش شد. همچنین 
علی عسگری، معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان امام 
که به عنوان داوطلب دوم واکسن کرونای ایرانی تولیدی 
ستاد اجرایی را تزریق کرد، گفت: خودم پزشک هستم 
و نگران نبودم. وی اضافه کرد: این واکسن کاملا ایمن 
اســت، در مراحل بعدی این موضوع ثابت خواهد شد. 
از ابتــدا در جریان تولید واکســن بودم و یکی از ایمن 
ترین واکســن های موجود است. وزیر بهداشت در روز 
های گذشــته اعلام کرده بود:کار عظیم و حماسه در 
داخل کشــور در حال انجام است؛ خوشبختانه مراحل 
تســت انســانی درحال انجام اســت. مردم به توانایی 
محققان باور داشــته باشند. ما قدمتی حدود یک قرن 
در انستیتو پاستور داریم، عزیزانی که در حال تحقیقات 
هستند دلسرد نشوند و باید مقتدرتر کار را ادامه دهند 
و در آینده اثبات می کنیم واکسن داخلی بر واکسن های 
خارجی ارجحیت دارد. چندی پیش سعید نمکی، وزیر 
بهداشت  اعلام کرد:٣ روش را برای تهیه و تأمین واکسن 
موردنیــاز مردم در پیش گرفته؛ اول برنامه »کواکس« 
 WHO سازمان بهداشــت جهانی است. برنامه ای که

برای رساندن واکسن های معتبر برای بیش از ٢ میلیارد 
نفر از اهالی کشــورهای مختلف است. روش دومی که 
وزارت بهداشت در پیش گرفته، خرید از کمپانی های 
معروف واکسن ســاز بین المللی اســت. نمکی در این 
خصوص بیان داشت:برای تولید مشترک حدود 5 و نیم 
میلیون دوز واکسن با یک کمپانی صاحب نام در حال 
مذاکره هســتیم. حدود ٢٠ میلیون دوز از طریق یک 
کمپانی معتبر دیگر تامین خواهد شــد. با این حساب 
۴١ تا ۴٢ میلیون دوز واکسن را برای ٢٠ تا ٢١ میلیون 
جمعیت کشور تهیه خواهیم کرد. اما روش سوم تهیه 
واکسن، اتکا به توان دانشــمندان ایرانی بود. علی رغم 
ذهنیت برخی افراد که به شــرکت های داخلی و تولید 
داخل باور ندارند، در این راســتا اقدامات خوبی صورت 
گرفت. بالاخره نتیجه روش سوم امروز رنگ واقعیت به 
خود گرفت و واکسن ساخت داخل اولین تست انسانی 
خود را انجام داد. سعید نمکی، وزیر بهداشت  در حاشیه 
مراســم آغاز تست انسانی واکسن کرونای ایرانی، بیان 
کرد: امروز یکی از روزهای بســیار امیدوارکننده برای 
ملت ایران اســت و روزی اســت که ما بعد از مدت  ها 
تلاش و پیگیری همکاران و دانشمندان برجسته کشور 
در حوزه تکنولوژی و داروهای بایوتک، واکسن کووید 
١٩ را بعد از طــی مراحل مختلفی، اعم از مطالعات و 
مدل  های حیوانی، تولید کردند و خوشبختانه توانستیم 
اولین تزریق را بر روی انســان انجام دهیم. وی افزود: 
این انسانی که اولین تزریق واکسن کووید ١٩ بر رویش 

انجام شد، دختر نازنین دکتر مخبر، رییس ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره(، بــود. این پیامی بود به ملت 
ایران که چیزی را که قرار اســت به ملت ایران تزریق 
کنیم، خودمان نیز به آن باور داشــته و قبولش داریم 
و اگر عارضه ای داشته باشد، ما و خانواده هایمان برای 
اولیــن بار با جان و دل خریداریم. نمکی تاکید کرد: ما 
خون هیچ کدام مان را ســرخ تر از خون ملت شریف 
ایران نمی دانیم و جان افــراد خانواده مان را عزیزتر از 
فقیرترین و زحمــت کش ترین فرد در دورترین نقاط 
محروم این کشور نمی دانیم. وزیر بهداشت با بیان اینکه 
تهیه واکسن کرونا با تکیه بر توان و غرور ملی آغاز شد، 
خاطرنشان کرد: بنده این افتخار را داشتم که به عنوان 
یک ایمونولوژیســت، سال  ها در زمینه ارتقای واکسن 
 ســازی این کشور خدمت کنم. ما ١٠٠ سال است که 
در منطقه واکســن ساز هستیم. وی یاداور شد:کسانی 
که فکر می  کنند، اولین بار اســت که داریم واکسنی 
را تزریق می  کنیم، بســیار در اشتباه هستند. در سال 
١٢٩٩ انستیتو پاستور و در سال ١٣٠٣ انستیتو رازی 
را داشــتیم، تمام مردم دوران زندگی  شان را با واکسن  
های ایرانی آغاز کردند. ما اولین واکسن  ساز آسیا بودیم 
و ما بودیم که به بســیاری از کشورهای دنیا و منطقه 
واکسن صادر می کردیم. نمکی تصریح کرد: البته مظلوم 
ماندن و مغفول ماندن این دو موسسه بزرگ بین  المللی 
لطمه  هایی را به توسعه واکسن  سازی کشور زد، اما ما 
بر سر آنیم که با کمک معاونت علمی و فناوری رییس 

جمهور و همچنین بقیه ســاختارهای وابســته اعم از 
انستیتو پاســتور، رازی و بخش خصوصی، این مزیت 
کشورمان را به دنیا عرضه کنیم. وزیر بهداشت عنوان 
کرد: امروز ما در کشور پلتفرم  های مختلفی را به طور 
همزمان دنبال کردیم که یکی از آنها آزمایش انســانی 
است که امروز آغاز شد. برای اینکه از دنیا عقب نمانیم و 
در عین حال بتوانیم اگر یک پلتفرم موفق نبود، پلتفرم 
دیگری را به عنوان تولید ملی جایگزین کنیم، تمام راه  
ها را رفتیم. وی متذکر شــد: در روزهای بسیار نزدیک 
آتی، زحمتی که همکارانمان در انستیتو رازی کشیدند 
و کارشــان را بر روی مدل  های حیوانی انجام دادند و 
دارند مجوز تست انســانی را دریافت می  کنند، تجربه 
خواهیم کرد. انستیتو رازی به عنوان یکی از بزرگترین و 
با سابقه ترین واکسن سازهای منطقه است. نمکی ادامه 
داد: بعد از آن پلتفرم جدید دیگری قرار دارد که وارد فاز 
حیوانی شــده و به تدریج وارد فازم انسانی خواهد شد. 
در این اقدام بزرگ باید از دکتر مخبر، دکتر جمشیدی 
و ســتاد اجرایی فرمان امام تشکر کنم که در یک راه 
پر ریســک ســرمایه گذاری کردند و این اقدام ملی را 
آغاز کردند. وزیر بهداشــت گفت: همچنین باید از تیم 
اجرایی و علمی این کار تشکر کنم. تیم علمی در حوزه 
فرمولاسیون  ها، مرحله تست حیوانی، بعد از آن تست 
انســانی و از همه مهمتر رسیدن به صنعت تولید این 
واکســن اقدام می  کنند.  وی ابراز داشت: امیدوارم در 
آینده بسیار نزدیک شاهد شروع فاز دوم بالینی و سپس 
فاز ســوم انسانی باشیم و انشالله به سمت تولید ملی و 
تقویت غرور ملی در آینده ای نزدیک پیش رویم. محمد 
مخبر، رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( گفت: علاوه 
بر این واکسن که امروز وارد فاز مطالعه بالینی انسانی 
شد، 6 مسیر دیگر را برای تولید واکسن دنبال می کنیم 
و ایــن آمادگی را  داریم که از دو یا ســه هفته آینده 
ماهانه ١.5 میلیون دوز از واکسن کرونا را در ایران تولید 
کنیم.وی ادامه داد: تجهیزات لازم برای تولید واکسن 
کرونا در ایران وارد کشور شده است و با حمایت وزارت 
بهداشت و دانشمندان با غیرت و شجاع کشور می توانیم 
به مرز تولید ١٢ میلیون واکسن کرونا در آینده نزدیک 
دســت پیدا کنیم. مخبر گفت: تولید واکسن کرونا در 
ایران محصول یک کارگروهی و همکاری نزدیک وزارت 
بهداشت، معاونت علمی ریاست جمهوری و دانشمندان 
شجاع کشور با ستاد اجرایی فرمان امام)ره( و یک کار 

بی نظیر است که در تاریخ کشور ماندگار می شود.

معاون اول دستگاه قضا با بیان اینکه در تدوین سند 
تحول قضایی بــه موضوع رعایت و صیانت از حقوق 
جامعه و آحاد مردم توجه ویژه شــده است، تصریح 
کرد: در سند تحول قضایی، حفظ حقوق همه اقشار 
و طبقات جامعه مدنظر قرار گرفته شده است و بویژه 
به حقوق آن قشــری تاکید شده که در واقع نه پای 
آمدن به این ادارات را دارند نه زبان گویا برای احقاق 
حقشــان دارند و نه احیاناً توانی برای گرفتن وکیل 
دارند. به گزارش فارس، حجت الاســلام  والمسلمین 
اژه ای معاون اول دستگاه قضا با اشاره به ویژگی های 
سند تحول قضایی اظهار داشت: سند تحول قضایی 
با نگاه به اســناد بالادستی تهیه شده است؛ از سویی 
دیگر با عنایت به تجربه ۴٠ سال گذشته، در تدوین 
سند مزبور، همه آسیب ها و چالش ها بررسی و مورد 
احصا قرار گرفته اســت. وی تصریح کرد: در تدوین 
ســند تحول قضایی از نقطه نظرات و مباحث همه 
نخبگان و افراد مطلع در رشــته های مختلف اعم از 
قضایی، حقوقی، اجتماعی و سایر رشته های متناسب 
در داخــل و خارج از قوه قضائیه، بهره گرفته شــده 
اســت و بر این مبنا یک جمع بنــدی صورت گرفته 
است.  حجت الاســلام والمســلمین اژه ای با اشاره 
بــه کارکردی و عملیاتی بودن ســند تحول قضایی، 
بیان داشت: در تدوین ســند تحول ضمن توجه به 
آرمان ها، بحث عملیاتی بودن و قابلیت اجرا داشتن 
مفاد ســند نیز مورد نظر بوده اســت و تلاش شده 
ســندی تهیه نشــود که فقط یک کاغذ باقی بماند. 

معاون اول دســتگاه قضا تصریح کــرد: در تدوین و 
تنظیم ســند تحول قضایی توجه شده که خروجی 
نهایی این سند در گام دوم انقلاب، توسعه و تعمیق 
عدالت و دسترســی آســان مردم به عدالت با صرف 
هزینه و وقت کم باشد. وی با اشاره به لحاظ موضوع 
زمانبندی در ســند تحول قضایی گفت: در ســند 
تحول قضایی پیش بینی شــده اســت که برنامه ها 
مطابق با زمانبندی مقتضــی و مدون پیش بروند و 
اگر این مهم حاصل نشــد، دلایل و اشکالات مرتبط 
با آن و مســئولان مربوطه مورد ســوال قرار گیرند. 
حجت الاسلام والمسلمین اژه ای با اشاره به جامعیت 
ســند تحول قضایی، گفت: تحول و اصلاح موضوعی 
نیســت که نقطه پایان داشته باشــد؛ در ابتدای امر 
زمانی که ریاســت قوه قضائیه سند اولیه تحول را به 
محضر مقام معظم رهبری تقدیم کرد تا امروز، مفاد 
ســند مزبور ارتقاء پیدا کرده اســت و باز هم ارتقاء 
پیدا خواهد کرد و بر جامعیت و قابلیت های اجرایی 
آن افزوده خواهد شــد. معاون اول دســتگاه قضا با 
بیان اینکه در تدوین ســند تحول قضایی به موضوع 
رعایت و صیانت از حقوق جامعه و آحاد مردم توجه 
ویژه شده است، تصریح کرد: در سند تحول قضایی، 
حفظ حقوق همه اقشــار و طبقــات جامعه مدنظر 
قرار گرفته شده اســت و بویژه به حقوق آن قشری 
تاکید شــده که در واقع نه پای آمدن به این ادارات 
را دارند نه زبان گویا برای احقاق حقشان دارند و نه 
احیاناً توانی برای گرفتن وکیل دارند. وی با اشــاره 

به لحــاظ تجربیات در تدوین ســند تحول قضایی 
گفت: در موضوعات مختلفی نظیر بحث ســاماندهی 
زندان ها، فرآیند های دادرسی، کاهش زمان رسیدگی 
به پرونده ها و بســیاری از موارد دیگر، نقاط قوت و 
ضعف گذشــته و تجربه شــده، مورد لحاظ و مداقه 
قرار گرفته است. حجت الاســلام والمسلمین اژه ای 
گفت: در تدوین ســند تحول قضایی در موضوعات 
مختلف از جملــه محکومیت ها و نــوع مجازات ها، 
به نتایجی که در گذشــته از آن ها حاصل شــده و 
همچنیــن توقعات مردم و نخبگان و خود دســتگاه 
قضا و به علاوه، نیازمندی ها و شــرایط جدید کشور 
در گام دوم انقلاب، توجه شــده اســت. معاون اول 
دســتگاه قضا با اشــاره به ضــرورت کمک دولت و 
مجلس به دســتگاه قضایی برای پیشبرد مفاد سند 
تحول قضایی گفت: مــوار و مقوله های مهمی نظیر 
برخورد با مفاســد و پیشگیری از وقوع جرم مستلزم 
از بین بردن بستر های فســادزا است که تحقق این 
مهم با نقش آفرینی دولت و مجلس امکانپذیر است.

وی ادامه داد: اگر چه در ســند تحول قضایی تلاش 
شــده اســت تا از ظرفیت های فعلی استفاده شود، 
امــا در تحقق مفاد این ســند، بی نیاز از قانونگذاری 
نیســتیم لذا دولت و مجلس باید تــلاش کنند در 
ارائه و تصویب طرح ها و لوایح مرتبط با ســند مزبور 
تســریع داشته باشند تا زمانبندی لحاظ شده در آن 
رعایت شود. حجت الاسلام والمسلمین اژه ای گفت: 
ما امیدوار هســتیم لوایحی که در راستای این سند 

ارائه می کنیم از ناحیه دولت ســریعاً بررســی و به 
مجلس ارســال شــود و مجلس نیز طرح هایی را که 
مرتبط با این ســند ارائه می کنــد با عنایت به لوایح 
ارائه شده از ناحیه ما باشد و چنانچه ایرادی به سند 
دارنــد می توانند به ما ابلاغ کنند تا در لوایح ما مورد 
لحاظ قرار گیرد. معاون اول دســتگاه قضا با اشــاره 
بــه بهره گیری از ظرفیت  هــای مردمی و نخبگانی و 
سازمان های مردم نهاد در سند تحول قضایی گفت: 
مشــارکت همه آحاد و اقشــار مردم و دستگاه ها در 
تحقق مفاد سند تحول قضایی، هدف غایی دسترسی 
ســریع و جامع مردم بــه عدالــت را زودتر محقق 
می ســازد.  وی با اشــاره به موضوع زیرساخت های 
فناورانه لازم برای تحقق ســریع تر مفاد سند تحول 
قضایــی اظهار داشــت: امروز ما نیاز بــه بانک های 
اطلاعاتی و سامانه های زیرســاختی مختلف داریم؛ 
تحقــق این مهم در گروی کمک دولت و مجلس در 
امر بودجه است. حجت الاسلام والمسلمین اژه ای به 
ضرورت جوانگرا بودن مسئولان و مدیران اجرا کننده 
ســند تحول قضایی گفت: داشــتن روحیه جوان و 
انقلابی و دلسوزی برای مردم و تحمل در راه رسیدن 
به هدف، برای اجرای مفاد ســند تحول قضایی امر 
مهم و قابل اعتنایی اســت.معاون اول دســتگاه قضا 
خاطرنشان کرد: برای ایجاد تحول باید نیروی جوانی 
با نیروی پرتجربه ممزوج شوند و انرژی تازه ای شکل 
گیــرد؛ در این بخش نیز خود قوه قضائیه باید تلاش 

کند و نخبگان نیز کمک کنند.

گام بلند ایران در ساخت واکسن »ایرانی« کرونا

سند تحول قضایی؛ صیانت از حقوق افرادی که توان گرفتن وکیل ندارند

کاهش ١۲ درصدی ترددها
ســخنگوی ناجا گفت: در اجرای طرح کاهــش زنجیره انتقال 
بیماری کرونا در روز گذشــته ١٢ درصد کاهش تردد خودروها 
را نســبت به مدت مشابه ســال قبل داشتیم.ســردار مهدی 
حاجیــان، در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به عملکرد ناجا 
در اجرای طــرح کاهش زنجیره انتقال بیمــاری کرونا در روز 
گذشــته اظهار کرد: تعداد 6١۴٠ نفر از نیروهای ما در ١٩5۸ 
نقطه این طرح را اجرا کردند. وی افزود: در اجرای این طرح در 
روز گذشته ١٢ درصد کاهش تردد خودروها را نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل داشتیم.ســخنگوی ناجا با اشاره به اقدامات 
انتظامی مرتبط با صنوف گفت: از ١٠ هزار و ٣٩١ واحد صنفی 
بازدیــد به عمل آمد که 6٠٠٩ مــورد تذکر گرفتند و تخلفات 
١١٣٣ مورد صورت جلسه شد البته ٢5۴ واحد صنفی متخلف 
هم پلمب شد.ســردار حاجیان گفت: به ۴٢ هزار و ٢۸٢ راننده 
خودرو تذکر لسانی داده شد و ٢5 هزار و ٩٣7 خودرو که قصد 
سفر داشتند به شــهرهای مبداءشان عودت داده شدند.معاون 
اجتماعی ناجا با اشاره به محدودیت شبانه تردد خودروها گفت: 
٢5 هزار و ۴۴٣ خودرو در این طرح جریمه شــدند، همچنین 
١۸٢٣ خودرو در مناطق نارنجی مرتکب تخلف شــدند که آنها 
هم جریمه شــدند.وی در پایان گفت: روز گذشــته 6١ هزار و 
٢٢۸ پیامک به رانندگانی که به مصوبات ســتاد مبارزه با کرونا 

توجه نداشتند، ارسال شد.

پیشنهاد برگزاری جشنواره های 
سینمایی در خیابان لاله زار

سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران گفت: شهرداری می تواند 
با مذاکره با مالکین ســینماها و مســئولین حوزه فرهنگ، لاله 
زار را مهیای برگزاری جشــنواره های سینمایی کند.به گزارش 
خبرنگار مهر، علی اعطا در جلســه صبح سه شنبه شورای شهر 
تهران در نطق پیش از دســتور گفت: جایــی در میانه تهران 
تاریخی، گذر آپارات اســت. از گوشــه شــمالی شرقی میدان 
توپخانه به سوی شمال، خیابان لاله زار است. خیابان سینماهای 
تهران خیابان سینماهای ایران که نه دالان سینماهای محتضر 
پایتخت دالان احتضار ١۸ ســینمایی که، روزگاری با فعالیت 
آنها لاله زار گذر آپارات ها بود و حالا سال هاست با تعطیلی این 
سینماها لاله زار به دالان سینماهای تبدیل شده و مدت هاست 
نفس شأن به شماره افتاده است. سخن بر سر ١۸ سینمای این 
خیابان قدیمی است ١6 سینما در لاله زار و دو سینما در امتداد 
آن در لاله زار نو است.ســخنگوی شورای شهر تهران افزود: اما 
این روزها اخبار تلاش برای احیــا لاله زار خبر احتمال صدور 
پروانه تخریب سینما ایران این ســینمای قدیمی خیابان لاله 
زار، دوســتداران فرهنگ و هنر و میراث را نگران کرده اســت. 
رأی اخیر دیوان عدالت اداری مبنی بر الزام شهرداری به صدور 
پروانه ســاختمانی تخریب و نوسازی سینما ایران و انتشار خبر 
آن در رسانه ها و شبکه های اجتماعی منشأ و مبدأ این نگرانی ها 
اســت. اگر سینما ایران بر اســاس رأی دیوان تخریب شود، به 
گمان من این نقطه آغاز تخریب ســریالی ســینماهای لاله زار 
خواهد بود. این حکم می تواند مقدمه مرگ سریالی سینماهای 
خیابان لاله زار باشــد. باور دارم تخریب ســینما ایران شــروع 

دومینوی تخریب سینماهای لاله زار است.

وزارت میراث فرهنگی ۲۲ برنامه 
درباره ترویج فرهنگ نماز را ابلاغ کرد

معاون توســعه مدیریت و امور مجلــس وزارت میراث فرهنگی 
از تصویــب و ابلاغ ٢٢ برنامه این وزارتخانــه در زمینه ترویج و 
توســعه فرهنگ اقامه نماز خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمد خیاطیان معاون توســعه مدیریــت و امور مجلس وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با اعلام این خبر 
افزود: »با توجه به منویات مقام معظم رهبری در مورد اهمیت و 
ضرورت برپایی نماز، مفاد ماده ٩5 قانون برنامه پنج ساله ششم 
توســعه کشــور و مفاد آئین نامه مصوب هیئت وزیران در مورد 
ترویج و توســعه فرهنگ نماز، مراحل بررسی و تهیه برنامه های 
این وزارتخانه در این حوزه آغاز شــد.«او ادامه داد: »طی فرآیند 
کارشناســی، برنامه هــای ســال ١۴٠٠ وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در زمینه ترویج و توسعه فرهنگ اقامه 
نماز در ٢٢ بند مورد بررسی و تصویب قرار گرفت، این برنامه ها 
به همراه دســتورالعمل های اجرایی از سوی وزیر به سازمان ها، 
مراکز و واحدهای تابعه ابلاغ خواهد شــد.«خیاطیان ادامه داد: 
»بهره گیری از ظرفیت وزارتخانه در راستای تحقق منویات مقام 
معظم رهبری به اجلاس بیســت و هفتم نمــاز به منظور رونق 
بخشــی به اقامه نماز در مدارس، اقامه نماز جماعت باشکوه در 
وزارتخانه، سازمان ها و مراکز و واحدهای تابعه و تشکیل مستمر 
و منظم جلسات شورای اقامه نماز از جمله مهمترین موارد این 
برنامه ها اســت.«معاون توســعه مدیریت و امور مجلس وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اضافه کرد: »براساس 
برنامه هــای مورد تصویب، نظارت مســتمر و مؤثر بر برنامه های 
ابلاغی به واحدهای تابعه و ارزیابی عملکرد واحدها در امر اقامه 

نماز در دستور کار قرار خواهد گرفت.«

راه اندازی خط اختصاصی اتوبوس به 
مقصد ندامتگاه مرکزی تهران بزرگ

مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی تهران از راه اندازی خط 
اختصاصــی اتوبوس بــه مقصد ندامتگاه مرکــزی تهران بزرگ 
)زندان فشــافویه( در ٣٢ کیلومتری جنــوب تهران خبر داد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، محمود ترفــع، با اعلام اینکه این خط 
برای خدمات رسانی به خانواده زندانیان و در پاسخ به درخواست 
و پیگیری آنها راه اندازی شده است، افزود: مجموعه شرکت واحد 
سعی می کند تا جای ممکن پاســخگوی خواسته ها و مطالبات 
عموم شــهروندان باشد و هر شهروند در هر نقطه از شهر، امکان 
بهره مندی از خدمات ناوگان اتوبوســرانی را داشــته باشد.وی با 
اشاره به اینکه یکی از مصادیق تحقق شعار محوری تبدیل تهران 
به شــهری برای همه را فراگیری و گستردگی خدمات شرکت 
واحد به همه شــهروندان را شاهد هستیم، اظهار کرد: این خط 
که از روز گذشــته فعالیت خود را شروع کرده است، مسافران را 
از ایستگاه متروی شاهد تا ندامتگاه مرکزی تهران بزرگ جابه جا 
می کنــد و امیدوارم بــا این اقدام به کاهش مشــکلات خانواده 

زندانیان برای رفت و آمد کمک کرده باشیم.

جامعه

رئیس پلیس پایتخــت گفت: در چهلمین مرحله 
از طرح رعد پلیس پیشگیری پایتخت ٣١٢ حکم 
قضائی به اجرا گذاشــته شــد و 67٠ مجرم که در 
زورگیری، کیف قاپی، سرقت و دیگر جرایم مشارکت 
داشتند، دســتگیر شدند. به گزارش خبرنگار مهر، 
ســردار حســین رحیمی رئیس پلیس پایتخت 
در حاشــیه برگزاری »چهلمین طرح رعد پلیس 
پیشگیری پایتخت« در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
در روزهای ابتدایی برگزاری طرح »رعد« در تهران 
اعلام شد، این طرح با قدرت و جدیت اجرا می شود 
که الان پس از سه سال و نیم هنوز این طرح در حال 
اجراست.وی ادامه داد: در چهلمین مرحله از طرح 
رعد پلیس پیشگیری پایتخت ٣١٢ حکم قضائی 
به اجرا گذاشته شد و 67٠ مجرم که در زورگیری، 
کیف قاپی، سرقت و دیگر جرایم مشارکت داشتند، 
دستگیر شدند. رحیمی افزود: در این مرحله از طرح 
»رعد« ٣۴ باند زورگیری و سرقت متلاشی و حدود 

٣١٢7 فقره از اموال سرقتی کشف شد.رئیس پلیس 
پایتخت بیان کرد: ١٣7 موتورسیکلت و خودرو هم 
در چهلمین طرح رعد پلیس پایتخت کشف شده 
است.وی با اشــاره به اینکه در چهلمین مرحله از 
طرح رعد پلیس پیشگیری پایتخت به ۸٠٢ پرونده 
رسیدگی شده است، گفت: ارزش اموال مکشوفه در 
این مرحله از طرح »رعد« ١۴ میلیارد تومان بوده 
است.رحیمی تأکید کرد: همچنین ١٢١ هزار قلم 
کالای قاچاق در این طرح کشف شد و ٢۸ قاچاقچی 

دستگیر شدند .

طرح رعد به ایستگاه چهلم رسید

مدیرعامل سازمان مدیریت میادین شهرداری تهران 
گفت: در صورتی که شهرداری های مناطق، زمین 
مناســب برای احداث بازار در اختیار این ســازمان 
قرار دهند، طراحی و ســاخت بــازار میوه و تره بار 
را با ســرعت آغاز می کنیم.به گزارش گروه شهری 
خبرگزاری فارس، سید سعید راد مدیرعامل سازمان 
مدیریت میادین شــهرداری تهران درباره توســعه 
بازارهای میوه و تره بار اظهارداشت: اختلاف ٣٠ تا 
۴٠ درصدی قیمت محصولات در میادین شهرداری 
تهران نســبت به میانگین قیمت های سطح شهر، 

در شــرایط موجود اقتصــادی و اعمال تحریم های 
ظالمانه علیه مردم ایران، این مراکز را به پناهگاه امن 
شهروندان تبدیل کرده و از این رو، شاهد استقبال 
بیش از پیش شــهروندان از میادین میوه و تره بار 
هســتیم.وی با بیان اینکه رضایتمندی شهروندان، 
مهم ترین اولویت سازمان مدیریت میادین شهرداری 
تهران است، اظهار کرد: برای تحقق این هدف، لازم 
است شــهروندان به یاری ما آمده و هر شهروند به 
عنوان یــک ناظر تیزبین و متعهــد، بر عملکرد و 
فعالیت میادین و بازارهای میوه و تره بار نظارت کنند 
و پیشنهادات و انتقادات خود را به این سازمان انتقال 
دهند.راد با اعلام اینکه تنها با مشارکت شهروندان، 
قادر به تحقق شــعار »تهران؛ شــهری برای همه« 
خواهیم بود، تصریح کرد: میادین میوه و تره بار صرفاً 
فضایی برای عرضه محصولات نیستند، بلکه فرصتی 
هستند تا ما بازتاب عملکرد خود را در آینه نظرات 
شهروندان ببینیم و مطابق مطالبات آنها، تغییر کنیم.

بازارهای میوه و تره بار تهران افزایش می یابد
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با وجود اینکه شب یلدا به عنوان فرهنگ 
باســتانی با کریســمس تقریبــا در یک 
دوره زمانی قرار دارد، اما در ســطح شهر 
نمادهای کریســمس بیش تر و پررنگ تر 
از نمادهــای شــب یلدا جلــوه می کند.

بعضی مســلمانان ایرانی انگار کریسمس 
را نماد روشــنفکری می دانند! ســتاره ها 
و گوی  هــای قرمز، ســبز و نقره ای روی 
شــاخه های درخت کاج می درخشــند و 
کادوهــای رنگارنگ در کنار درخت جلوه 
می کنــد. بابانوئلــی با لبــاس قرمز کنار 
درخت ایستاده و نوید سال نوی میلادی 
را می دهــد. انگار همه چیــز برای آمدن 
ســال جدید میلادی مهیاست و نه فقط 
برخی مسلمانان  بلکه حتی  مســیحیان، 
نیز نمادهای ســال نو را در زندگی خود 
جای داده انــد و برای آماده کردن درخت 

کریسمس در خانه هزینه  می کنند.

چرا برخی از مسلمانان ایرانی، 
برپایی کریسمس را روشنفکری 

می دانند؟

چند ســال اخیر با گســترش روزافزون 
فضــای مجــازی و مشــاهده زرق و برق 
اجتماعی،  فرهنگ غربی در شــبکه های 
بسیاری از مسلمانان ایران در کنار ارامنه 
و آشــوری  ها در روزهای آخر دســامبر، 
خود را برای رســیدن ســال نــو آماده 
می کنند. اما چرا کریســمس برای برخی 
از مســلمانان ایرانی فــارغ از اینکه اصلا 
فلســفه درخت کریسمس و نمادهای آن 
را بدانند، مهم شده و در فرهنگ خود آن 
را جــای داده اند؟ حتی بعضی ها برگزاری 

کریسمس را نشانه روشنفکری می دانند.

برپایی مراسمی برگرفته از فرهنگ غربی، 
مثل هالووین و کریسمس طوری شده که 
برخی انگار در مســابقه ای به منظور بهتر 
برگزار کردن آن هستند و سعی می کنند 
با اشــتراک گذاری تصاویــری از تزئینات 
خــود، دیگران را هم بــه این کار ترغیب 
کنند. کارتون و فیلم هایی که کریسمس 
را در ذهن کــودکان زیباتــر از فرهنگ 
ایرانــی جلوه داد البته ایــن علاقه مندی 
اکنــون به وجود نیامده اســت. بلکه بعد 
از پیــروزی انقلاب با توجه به نبود فضای 
مجــازی، ســرگرمی بیش تر کــودکان و 
نوجوانان در کنار بازی های دسته جمعی، 
مشاهده کارتون بود. کارتون هایی همچون 
»اســکروچ« و »رابین هود« یا حتی پس 
از آن فیلم  »تنهــا در خانه« که به نوعی 
کریســمس را نشــان داد و بــا توجه به 
جذابیت های بصری و نمادسازی، پیوندی 
روانی با کــودکان و نوجوانــان آن دوره 
برقرار کرد. »اسکروچ« که خسیس بودن 
مهم ترین ویژگی او بــود و ثروتمندترین 
شخصیت دنیای افسانه ای دیزنی به شمار 
می رفت، بــا عصای مخصوصش با ســه 
روح در شب کریســمس ملاقات می کند 
تا علت شــاد بودن در زندگــی را دوباره 
به خاطر بیــاورد. اینها از همان دوران در 
ذهن کودکان نقش بســته و دیدن چنین 
کارتون هایی آنها را با نمادهای کریسمس 
از همان دهــه 6٠ و 7٠ مأنوس کرد. در 
حالی که مــا حتی کارتون و فیلمی برای 
زیبا جلــوه دادن فرهنگ و مراســم های 
ســنتی خود حتــی نوروز کــه به برخی 
کشــورها هم تســری یافته، نداشتیم و 
کودکی نیست که با کارتونی درباره نوروز 

انس گرفته باشد.

وقتی مسلمانان ایرانی، گوی سبقت 
را در برگزاری کریسمس می ربایند!

البته نباید فراموش کنیم که کریســمس 
هــم یــک فرهنــگ و مراســمی برای 
بزرگداشت سال نو و میلاد حضرت مسیح 
)ع( اســت، همانطــور که نــوروز آغازگر 
فصل بهار و ســال شمسی است؛ اما آنچه 
موجب نگرانی می شــود، تکلف و تجمل 
در برگزاری جشــن هایی است که بدون 
توجه به فلســفه وجود آنها در بین مردم 
رواج می یابــد؛ به طــوری که حتی گوی 
ســبقت را از ارامنه و آشوری های ایرانی 
ربوده و در مراســمی باشکوه تر و حتی در 
تاریخی اشتباه برگزار می شود و برخی به 
جای بزرگداشت جشن های ملی اصرار به 
برپایــی آن دارند. در حالــی که می توان 
مســیحی،  هموطنان  فرهنگ  کنــار  در 
از جشــن های آنها لذت بــرد و به جای 
هزینه های اینچنینــی، با برقراری ارتباط 
با آنها و شــریک شــدن در شادی شان با 

فلسفه این جشن بیشتر آشنا شد.

به جای استفاده از نماد مراسم های 
غربی، نماد جشن های ملی را 

شناخته و برجسته کنیم

در ایــن روزهای کرونایی که بســیاری از 
مشــاغل در وضعیت نامناسب اقتصادی و 
رکود هســتند، ما اعیاد و جشن های ملی 
همچــون یلدا و نوروز را بــه دور از هم به 
شادی نشســته ایم و در مراسم هایی چون 
برگــزاری روضه های محــرم و فاطمیه از 
دورهمی هــا دوری کردیــم، در حرکــت 
مومنانه به یاری هموطنان شــتافتیم و با 

خانه نشینی ها حمایتگر کادر درمان بودیم. 
پس بیاییــد در این روزهــا نیز همچون 
گذشته شادی هایمان را در خانه بگذرانیم 
و به جای هزینه بالا برای جشــن هایی که 
ربطــی به دین و آییــن و فرهنگ ملی ما 
ندارد با دوســتان مســیحی خود درباره 
فلسفه این جشــن ها صحبت کنیم. شاید 
این روابط  باعث شود ما هم به فکر بیفتیم 
تا در تاریخ جســت وجو کنیم و نمادهای 
جشــن های ملی را خود را بهتر بشناسیم. 
جشــن مهرگان، ســده، یلدا و نوروز هر 
کدام آیین و فلســفه خاص خود را دارند. 
چیدمان سفره هفت سین آیین و رسومی 
که در نوروز برقرار اســت، تغییر رنگ در 
بهار که بیش از سبز و قرمزهای زمستانی 
جلوه گری می کنند، آنقدر جذاب هست که 

می توان آن را به دنیا معرفی کرد.

چرا نمادهای کریسمس در سطح 
شهر بیش تر از یلداست؟

گاهی آنقدر نمادهای فرنگی و سنت های 
بیگانــه برایمان جذاب شــده که با وجود 
اینکه شب یلدا به عنوان فرهنگ باستانی 
ایران با کریســمس تقریبــا در یک دوره 
زمانی اســت، امــا وقتی بــه خیابان های 
نمادهای کریســمس  پایتخت می نگریم، 
بیش تــر و پررنگ تــر از نمادهای شــب 
یلــدا جلــوه می کند؛ تا جایــی که حتی 
خرید لباس یا عروســک بابانوئل که نماد 
کریسمس اســت، در این ایام مورد توجه 
قرار می گیرد. آنقدر حاجی فیروزها را سر 
چهارراه ها و پشت چراغ های قرمز دیدیم 
و عمو نوروزهای مــان را لای کتاب ها گم 
کرده ایم و رســانه ها و مسؤولان در تبیین 
و معرفی نمادهای مــا کم کاری کرده اند 
کــه بابانوئل بــرای ما جذابیتــی بیش از 
حاجــی فیــروز و عمونــوروز دارد. حالا 
درخت های کریســمس با نوارهای سبز و 
قرمز و جعبه های سرخ و طلایی در ورودی 
هتل ها و فروشــگاه ها و حتــی مغازه های 
کوچک، ســطح شــهر را فرا گرفته است. 
در حالــی که پیش از این در خیابان هایی 
نظیر ١٠ متری ارامنه، میرزای شیرازی و 
استاد نجات اللهی، می توانستیم نمادهایی 
از کریسمس را ببینیم، امروز با عمومی تر 
شــدن این جشــن و فراگیری آن پشت 
شیشــه اغلب مغازه ها و در ســطح شهر 
می توانیم رنگ و بوی این جشن مسیحیان 
را شــاهد باشــیم. کاج هــای مصنوعی با 
قیمت بــالا، گوی های رنگــی و عصاهای 
سفید و قرمز و ستاره های قله نشین روی 
کاج ها، عروسک های بابانوئل در سایزهای 
مختلف، جوراب های قرمز و ســبز با طرح 
گوزن و برف و حتی شمع ها و عودها این 

روزها شهر را تسخیر می کند.

»حاجی فیروز« سر چهارراه، »بابانوئل« در ویترین!

جمهوری خواهان از »مایک پِنس« در ارتباط 
با شمارش آرای الکترال شکایت کردند

تعدادی از جمهوری خواهان در ایالت تگزاس، علیه معاون رئیس جمهور آمریکا که طبق قانون اساسی، 
همزمان رئیس مجلس سنای آمریکا نیز اســت، به دادگاه فدرال رجوع و درباره جلسه آتی شمارش 
آرای الکترال شکایت کردند. به گزارش گروه بین الملل خبرگزاری فارس، به رغم ناکامی های مستمر 
حقوقی حامیــان رئیس جمهور آمریکا برای جلوگیری از پیروزی »جو بایدن« در انتخابات ریاســت 
جمهوری، تعدادی از جمهوری خواهان حامی دونالد ترامپ به منظور امتناع از شــمارش آرای مجمع 
گزینندگان )الکترال کالج( در کنگره این کشور، از »مایک پنس« معاون رئیس جمهور آمریکا شکایت 
کردند. بنــا بر گزارش وبگاه »هیل«، »لوئی گومرت« عضو جمهوری خواه مجلس نمایندگان از حوزه 
انتخابیه ایالت تگزاس و تعدادی دیگر از جمهوری خواهان این ایالت با رجوع به یک دادگاه فدرال، از 
مایک پنس معاون رئیس جمهور آمریکا که طبق قانون این کشــور رئیس مجلس سنای آمریکاست، 
شکایت کردند.شکایت انجام شده از مایک پنس به جلسه روز ششم ژانویه )١7 دی ماه( کنگره آمریکا 
مربوط می شود که قرار است پنس به عنوان رئیس سنا اداره آن را برعهده داشته باشد و در آن آرای 
مجمع گزینندگان )الکترال کالج( درباره پیروز انتخابات ریاست جمهوری اخیر آمریکا شمارش شود.

پیش از این مجمع گزینندگان آمریکا در سراســر آمریکا جلســات رای گیری خود درباره انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا را برگزار کرد و قرار است شمارش این آرا در کنگره نهایی شود.طبق گزارش 
رسانه های آمریکایی، نتایج آرای مجمع گزینندگان نشان داد که جو بایدن توانست ٣٠6 رای کسب 
کنــد و با این احتســاب، او رئیس جمهور منتخب و »کامالا هریس« معــاون رئیس جمهور منتخب 
اســت.جمهوری خواهان تگزاس در شکایت خود از قاضی فدرال خواستند که اعلام کند، نقش معاون 
رئیس جمهور آمریکا در جلسه ششم ژانویه شمارش آرا در کنگره، نقشی تشریفاتی نیست و او می تواند 
درباره اینکه آرای الکترال کدام ایالت ها شمارش و تایید شود، تصمیمگیری کند. آنها همچنین مدعی 
شده اند که قانون مصوب ١۸۸7 فدرال آمریکا که به »قانون شمارش الکترال« موسوم است، با متمم 
دوازدهم قانون اساسی آمریکا منافات دارد. این متمم درباره مدت تصدی منصب توسط رئیس جمهور 
و معاون رئیس جمهور و اختیارات آنها است. این حامیان جمهوری خواه تگزاس در شکوائیه خود علیه 
مایک پنس از قاضی فدرال خواســتند که اعلام کند، قانون شــمارش الکترال مغایر با قانون اساسی 
آمریکا اســت. طبق گزارش هیل، کارشناسان حقوقی و افراد برجسته حوزه قوانین در آمریکا معتقد 
هســتند که شــکایت جمهوری خواهان تگزاس راه به جایی نمی برد. »ادوارد فولی« استاد حقوق در 
دانشگاه ایالتی اوهایو در این باره به هیل گفت: »این ایده که معاون رئیس جمهور اختیار برای تعیین 
اینکه کدام آرای الکترال شــمارش شــود با فهم درست از قانون اساسی منافات دارد«. هیل در ادامه 
گزارش خود از تشدید فشارهای هفته های اخیر جمهوری خواهان حامی ترامپ و شخص ترامپ روی 
مایک پنس معاون رئیس جمهور آمریکا درباره جلســه شمارش آرای الکترال در کنگره خبر داد.طبق 
این گزارش، »شــکایت از معاون رئیس جمهور در شــرایطی انجام شده که پنس خود را تحت فشار 
فزاینده حامیان ترامپ و حتی خود رئیس جمهور می بیند تا از نقش قانونی خودش برای بر هم زدن 
پروتکل های متعارف انتخاباتی استفاده کند«.دونالد ترامپ هفته گذشته در صفحه توییتر خود توییت 
یکی از حامیانش را که از مایک پنس خواســته بود از تایید پیروزی جو بایدن در جلسه ششم ژانویه 
جلوگیری کند، بازنشــر داد. شبکه سی ان ان هم در گزارشی درباره فشار ترامپ به معاونش خبر داده 
بود، »رئیس جمهور از اینکه پنس اقدامات کافی برای مقابله به منظور برگرداندن شکســت انتخاباتی 
ترامپ انجام نداده، گله گذاری کرد«. رجوع دوباره حامیان ترامپ به دادگاه که این بار به شکل شکایت 
از معاون رئیس جمهور بروز کرده اســت، در شــرایطی انجام می گیرد که تلاش های متعهد آنها برای 
برگرداندن نتایج انتخابات ریاســت جمهوری تا کنون بی نتیجه بوده اســت. در یکی از سنگین ترین 
این شکســت ها،  دیوان عالی آمریکا درخواست ایالت تگزاس و ستاد دونالد ترامپ برای ابطال نتایج 
انتخابات در ۴ ایالت را رد کرد. هر سه قاضی که از سوی ترامپ در این دادگاه منصوب شدند نیز همراه 

با اکثریت قضات دیوان عالی این اقدام ایالت تگزاس و ستاد ترامپ را رد کردند.

جامعه صهیونیستی در حال فروپاشی است
مشکلات روانی جوانان صهیونیست نسبت به سال ٢٠١٩ میلادی ۴١درصد افزایش نشان می دهد، 
خودآزاری، مشــکلات روحی و روانی و تلاش برای خودکشی میان آنها به شدت افزایش پیدا کرده 
اســت در حالی که شرایط زنان در جامعه صهیونیســتی به مراتب بدتر شده است.به گزارش گروه 
بین الملل خبرگزاری تســنیم روزنامه معاریو در گزارشــی از اوضاع بحرانی روحی و روانی جوانان 
صهیونیست در فلسطین اشغالی نوشت: جمعیت مشاوره و امدادرسانی عیلام که مشاوره های تلفنی 
روان پزشکی انجام می دهد خبر داد ۴١ درصد تماس های جوانان و نوجوانان با این مؤسسه افزایش 
پیدا کرده اســت. بر اســاس اطلاعات منتشرشده توسط این مؤسسه که بخشــی از آن در معاریو 
بازنشــر یافته است، بیش از دو هزار و ٢7٢ مورد افســردگی و نگرانی از سپتامبر تا نوامبر گذشته 
میان نوجوانان اســرائیل به ثبت رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۴.۴ درصد 
افزایش را نشــان می دهد، میزان خودآزاری و تلاش برای خودکشی بین این قشر سنی از یهودیان 
ساکن فلسطین اشغالی ١.۸ برابر شده است در حالی که میزان اختلاف در غذا دو برابر شده است. 
بر اســاس آمار منتشرشــده میزان اعتیاد به مواد مخدر و مصرف مشــروبات الکلی میان نوجوانان 
جامعه مهاجر صهیونیســتی نسبت به سال قبل از آن ٢.7 برابر شده است.این ارقام نشان می دهند 
که ١6 درصد از نوجوانان دختر و پســر در این دوره در کلاس های خود حضور پیدا نکرده و ترک 
تحصیل کرده اند و ٢6 درصد از جوانان ارتودوکس هم توســط ساختار تعلیماتی مذهبی این گروه 
به دلیل عدم حضور در کلاس های درس توبیخ شدند.خشــونت میان جوانان و نوجوانان و علیه آنها 
هم به شــکل خطرناکی افزایش پیدا کرده اســت، این خشونت با شیوع ویروس کرونا سیر صعودی 
به خود گرفته اســت و با اعلام قرنطینه و محدودیت های خروج از منزل به نقطه اوج خود می رسد 
به نحوی که در دومین اعلام قرنطینه عمومی میانگین خشونت علیه نوجوانان ١.5 برابر شد.به اعتقاد 
کارشناسان یکی از دلایل افزایش جرم و جنایت و انحراف میان جوانان اسرائیلی مشکلات اقتصادی 
ناشی از نبود منبعی برای تأمین هزینه ها در دوره کرونایی است.این جمعیت در ادامه گزارش خود 
تأکید کرد میانگین بیکاری در سایه شیوع ویروس کرونا به شدت افزایش یافته است به نحوی که ١٣ 
درصد از جوانان متأهل دچار مشــکلات وخیم اقتصادی شدند این در حالی است که آمارهای فوق 
صرفاً با توجه به تماس های صورت گرفته با این جمعیت بوده اســت و به طور حتم این تعداد بسیار 
بیشتر خواهد بود.»ناوا باراک« رئیس این جمعیت درباره این گزارش به روزنامه یدیعوت آحارانوت 
گفت: شرایط بسیار بدی را در سال ٢٠٢٠ پشت سر گذاشتیم، در این سال شدت افسردگی، نگرانی، 
خودآزاری، خشــونت و استفاده از مواد مخدر و مشــروبات الکلی میان نوجوانان اسرائیلی به شدت 
افزایش پیدا کرده است.امســال ســال بسیار سختی بود، مشــکلات نوجوانان بیشتر شد و جوانان 
دختر و پسر اسرائیلی در معرض خطر بیشتری قرار گرفتند، ما هر ماه با تعداد بیشتری از پسران و 
دختران اسرائیلی که شرایط روحی و روانی شان به دلیل شیوع ویروس کرونا وخیم تر می شود مواجه 
می شویم، نســل فعلی همچنان با این مشکلات برای بلندمدت رودررو باقی خواهد ماند و احتمالاً 
آثار آن برای ســال های متمادی نسل بعدی اســرائیل را تحت تأثیر خود قرار خواهد داد. از سوی 
دیگر روزنامه هاآرتص هم اخیراً گزارش مفصلی از آنچه آن را تبعیض گسترده و سازمان یافته علیه 

زنان و حتی برده داری زنان در جامعه اسرائیل توصیف کرده است منتشر کرد.

بازی »دلاور« با محوریت آشنایی با شهدا منتشر شد
بازی مهیج خانوادگــی »دلاور« با بیش از ١5 
عنوان بازی و واقعیت افزوده با محوریت آشنایی 
با نام و تصاویر شــهدا روانه بازار شد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، بازی مهیج خانوادگی »دلاور« 
با بیــش از ١5 عنوان بــازی و واقعیت افزوده 
همراه با مهره و صفحه بازی، تصاویر و نکاتی از 
57 دلاور شهید با طرح جلدی از تصویر شهید 
حاج قاسم سلیمانی منتشــر شد.»دلاور« یک 
بازی گروهی اســت که در بیش از ١5 روش مختلف قابل انجام است و محدودیت سنی ندارد. این 
بــازی را می توان در گروه های ٢ تا ١٠ نفره در جمع های دوســتانه و خانوادگی بازی کرد.طراحی 
بازی »دلاور« بر پایه اطلاعات و تصاویر شهدای گرانقدر ایران اسلامی انجام شده است. با انجام این 
بازی شــما با نام و تصاویر شــهدای ایران اسلامی از دوره قبل از پیروزی انقلاب اسلامی تا شهدای 

مدافع حرم و دلاوری ها و رشادت هایشان آشنا می شوید.

اذان ظهر:١٢:٠7
غروب آفتاب:١6:5٩

اذان مغرب:٢٠:١7
نیمه شب:٢٣:٢٢

اذان صبح فردا:٠5:۴۴
طلوع آفتاب فردا:١۴:٠7

نظرســنجی موسســه »گالوپ« نشان 
می دهــد، دونالد ترامــپ رئیس جمهور 
آمریــکا در صــدر فهرســت ١٠ فــرد 
تحسین برانگیز ســال ٢٠٢٠ این کشور 
و باراک اوبامــا در رتبه دوم قرار گرفت.

به گزارش گــروه بین الملل خبرگزاری 
فــارس، نتیجه نظرســنجی موسســه 
گالوپ در آمریکا نشــان می دهد، دونالد 
ترامپ توانســت رتبه اول فهرســت ١٠ 
فــرد تحســین برانگیز در آمریــکا را به 
خود اختصــاص دهد.به نوشــته وبگاه 
هیل، دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا 
رکورد ١٢ ساله باراک اوباما رئیس جمهور 
سابق این کشور در قرار داشتن در صدر 
فهرســت افراد تحســین برانگیز آمریکا 
را شکســت.طبق این گــزارش، نتیجه 
نظرســنجی گالوپ که امروز سه شنبه 
منتشر شد حاکی از آن است که ترامپ 
در ســال ٢٠٢٠ تحســین برانگیزترین 
فــرد در آمریکا شــده اســت.طبق این 
نظرسنجی، رئیس جمهور کنونی آمریکا 
بــا ١۸ درصد آرا در صدر فهرســت ١٠ 

فرد تحسین برانگیز این کشور قرار بگیرد 
و اوبامــا با ١5 درصــد در رتبه دوم قرار 
گرفت. جو بایدن رئیس جمهور منتخب 
آمریکا هم در این نظرسنجی با 6 درصد 
آرا، رده ســوم این فهرست را از آن خود 
کــرد. »آنتونی فائوچــی« مدیر رئیس 
موسســه آلــرژی و بیماری های عفونی 
آمریکا با سه درصد در رتبه چهارم قرار 
گرفت.طبق نظرســنجی گالوپ، »پاپ 
فرانسیس« رهبر کاتولیک های جهان با 
اخذ دو درصد آرا رده پنجم این فهرست 
را کسب کرد. »ایلان ماسک«، بنیانگذار 
شرکت آمریکایی تسِلا، »برنی سندرز« 
سناتور شناخته شده ایالت ورمونت، »بیل 
گیتس« بنیانگذار مایکروسافت، »لبران 
جیمز« بسکتبالیست مشهور آمریکایی 
و »دالایی لاما« رهبر معنوی تبتی ها با 
کســب یک درصد آرا در رده های بعدی 
این لیست قرار گرفتند.با مشخص شدن 
نتیجه نظرسنجی گالوپ در سال ٢٠٢٠، 
ایــن دهمین بار اســت کــه ترامپ در 
فهرست ١٠ فرد تحسین برانگیز آمریکا 

قرار می گیرد. وی در ســال های ١٩۸۸، 
١٩۸٩ و ٢٠١١ هم در این فهرست قرار 
گرفته بود. حضور بایدن در فهرست ١٠ 
فرد تحسین برانگیز در آمریکا، تا قبل از 
سال جاری فقط یک بار و در سال ٢٠١۸ 
ســابقه داشته اســت. طبق نظرسنجی 
گالوپ، ۴۸ درصــد از جمهوری خواهان 
ترامپ را تحسین برانگیزترین فرد آمریکا 
انتخاب کردند که ایــن موضوع تا قبل 
از این ســابقه نداشــت و هیچ شخصی 

نتوانســته بود بیشــتر از دو درصد نظر 
مســاعد جمهوری خواهان را جلب کند.

وضعیــت ترامپ و اوبامــا در میان افراد 
وابســته به احزاب مســتقل در آمریکا 
با هم برابر اســت و هــر دوی آنها نظر 
مساعد ١١ درصد از مستقل ها را کسب 
کردند. نظرســنجی موسسه گالوپ طی 
روزهای اول تا ١7 دســامبر )١١ تا ٢7 
 آذر( و از ١٠١۸ فرد بزرگسال در آمریکا 

گرفته شده است.

ترامپ بالاتر از اوباما، »تحسین برانگیزترین فرد« آمریکا شد
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رئیس جمهــور منتخب آمریــکا مدعی اســت مقابله با 
هر موضوعی که به چین مربوط باشــد ازجمله مســائل 
اقتصادی، در گرو ایجاد ائتلافی متشــکل از کشــورهای 
همســو و همفکر است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از بیزینس اســتاندارد، جو بایدن رئیس جمهور منتخب 
آمریکا که بارها از سوی دونالد ترامپ مستأجر فعلی کاخ 
ســفید به همدســتی با چین متهم شد، مدعی است که 
قصد ندارد به این زودی ها به جنگ تجاری با پکن خاتمه 
دهد یــا تعرفه های گمرکی را که ترامپ علیه چین وضع 
کرده اســت لغو کند.وی حتی مدعی شــد که واشنگتن 

بــرای مقابله با چین به ائتلافی از کشــورهای همســو 
نیازمند اســت.بایدن در ادامه ادعاهای خــود افزود: در 
تلاش برای پاسخگو کردن چین در قبال سوء استفاده های 
تجاری، فناوری و حقوق بشری، هنگامی در موقعیت برتر 
قرار می گیریــم که ائتلافی از شــرکا و متحدان همفکر 
تشکیل دهیم که انگیزه های مشترکی در دفاع از ارزش ها 
و منافع مان داشته باشند.وی همچنین گفت که آمریکا به 
تنهایی ٢5 درصد از اقتصاد جهانی را شامل می شود حال 
آنکه در همکاری با دیگر شرکای دموکراتیک، می توانیم 
قدرت اهرم اقتصادی علیــه چین را دو برابر کنیم.بایدن 

ادامه داد: در هر موضوعی که به چین مربوط باشد؛ وقتی 
با گروهــی از ملت ها همکاری کنیم که دید مشــترکی 
نسبت به آینده جهان دارند؛ قوی تر و تاثیرگذارتر خواهیم 
بود.وی همچنین مدعی شد که برای مقابله با چالش های 
امنیتی از ســوی روسیه و چین، آمریکا باید اصلاحاتی را 
انجــام دهد که یکی از آنها مدرنیــزه کردن اولویت های 
دفاعــی در راســتای مقابله هرچه بهتر بــا حملات آتی 
اســت. به ادعای بایدن، این نوســازی به مراتب بهتر از 
سرمایه گذاری بر روی ساختارهای قدیمی است که برای 

مواجهه با تهدیدهای گذشته طراحی شده اند.

بایدن: برای مقابله با چین باید ائتلاف کنیم!


